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Voorlopige agenda van de
commissie Beheer en Verkeer van

16 september 2015

Hierbij wordt u uitgenodigd voor de openbare vergadering van de commissie Beheer
en Verkeer

Datum: woensdag 16 september 2015
Aanvang: 16:30 uur
Locatie: Oude raadzaal
Voorzitter: D.J. van der Meide
Griffier: dhr. W.T. Meijer t.(050) 367 77 26; wolbert.meijer@groningen.nl

Opening
Bijlage - Uitnodigingsbrief met toelichting op de agenda (pdf)

A Algemeen deel

A1. Opening en mededelingen

A.2. Vaststelling verslag
BV verslag 17 juni (pdf)

A.3. Vaststelling agenda

A4. Afspraken en planning

A4a. Besluitenlijst
Bijlage - B&V-besluitenlijst 17 juni (pdf)

A4b. Lange termijn agenda
Bijlage - LTA B&V september 2015 (pdf)

A4c. Lijst initiatiefvoorstellen en moties
Bijlage - IM-lijst B&V september 2015, niet afgehandeld (pdf)
Bijlage - IM-lijst B&V september 2015, afgehandeld (pdf)

A5. Ingekomen stukken
Bijlage - Ingekomen stukken B&V september 2015 (pdf)

A6. Rondvraag
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B Inhoudelijk deel

B1. OV-bureau: Definitieve dienstregeling bus 2016 en trendmonitor 2014
(collegebrief 30 juni 2015)
i.c.m.
Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per dienstregeling 2014
(collegebrief 26 augustus 2015)
Collegebrief - OV bureau definitieve dienstregeling bus 2016 en trendmonitor
2014 (pdf)
Collegebrief - Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per dienstregeling
2014 (pdf)
Bijlage - Uittreksel verslag BV 13 mei 15 inz concept OV dienstregeling (pdf)
Ingekomen stukken - Nr. 49 Beheer en Verkeer vergadering 16 september,
dienstregeling OV 2016 - Ottes Consultancy (pdf)
Bijlage - Ambtelijke reactie op mail heer Ottes (pdf)

B2. Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg
(collegebrief 24 juni 2015)
Collegebrief - Motie geluidsmaatregelen buslus Parkweg (pdf)
Ingekomen stukken - Inspreekreactie Eva Wortmann, t.b.v. B&V 16-9 punt B2
(pdf)

B3. Voortgang planvorming stadsdeelontsluiting Oosterhamrikzone
(collegebrief 25 juni 2015)
NB voor eind 2015 wordt de bespreking van de voorkeursvariant Gerrit Krolbrug
resp. Oosterhamrikzone verwacht
Collegebrief - Informatie voortgang planvorming stadsdeelontsluiting Ooster-
hamrikzone (pdf)

Sluiting
Bij de inhoudelijke agendapunten onder A en B kunnen burgers gebruik maken van
het inspreekrecht. Men krijgt daarvoor maximaal drie minuten. De totale inspreek-
tijd per vergadering is maximaal een kwartier. Insprekers dienen zich minimaal 24
uur voor de vergadering aan te melden bij de commissiegriffier. De agenda’s zijn
onder voorbehoud. De definitieve agenda’s worden in de vergadering vastgesteld.

U kunt deze vergadering live volgen via www.gemeenteraad.groningen.nl
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Geachte commissieleden, 

 

Namens uw voorzitter, de heer Van der Meide, nodig ik u uit voor de vergadering van de 

raadscommissie Beheer en Verkeer op woensdag 16 september 2015 om 16.30 uur in de 

oude Raadzaal op het Stadhuis. 

 

Afspraken en planning 

 

Met de wethouders Van Keulen en Gijsbertsen zijn inmiddels weer LTA-gesprekken 

gevoerd; de resultaten daarvan zijn verwerkt in de LTA en IM-lijst. Een gesprek met 

wethouder De Rook staat op stapel, een aantal wijzigingen hebben wij ambtelijk reeds 

ontvangen en – om u een goed totaalbeeld te geven – ook al verwerkt in de LTA. 

 

Ingekomen stukken 

 

Een aantal ingekomen collegebrieven hebben wij geagendeerd, zie hieronder. Een tweetal 

brieven betreffen wel LTA-items, maar hebben we toch niet geagendeerd.  

 

Dit betreft allereerst het OTB ESGL/Paterswoldsewegtunnel. De brief kondigt officieel de 

al eerder informeel gemelde vertraging aan, het item is nu op najaar 2016 gezet. Het leek ons 

niet zinvol dit verder nu te bespreken.  

 

Daarnaast een brief over de stand van zaken Attero. U hebt daarover eerder gesproken, in 

het voorjaar. De brief meldt dat de kou uit de lucht is wat betreft de toekomst van Attero. 

Tevens worden enkele andere vragen die destijds gesteld zijn beantwoord, en onze 

inschatting is dat dit vooralsnog naar tevredenheid zal zijn. Daarom hebben wij niet voor 

agendering gekozen.  

 

Mocht u één van bovenstaande brieven (of een andere collegebrief) toch (nu al) willen 

bespreken, wilt u dat dan z.s.m. aan de griffie kenbaar maken? 

 

 
 

 

Onderwerp  Uitnodiging commissievergadering 16 september a.s. 

 

  

 

 Leden raadscommissie B&V  

   

   

 

Telefoon  (050) 367 77 26 Bijlage(n)   

Ons 

kenmerk   

Datum  4 sept 2015  Uw brief van   Uw kenmerk   
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2 van 2 

 

 

 

 
 
 

 

 

OV bus 

 

In de vorige commissievergadering is door de wethouder toegezegd dat bij de definitieve 

OV-dienstregeling ook de inspraakreacties zouden worden gevoegd en dat deze desgewenst 

in september zouden kunnen worden  besproken. Deze dienstregeling ligt nu voor, tezamen 

met de trendmonitor. In de begeleidende brief meldt het college dat het DB van het OV-

bureau een voorbehoud heeft gemaakt m.b.t. het opheffen  van lijn 7, dit in afwachting van 

de evaluatie van de opheffing van lijn 4 in de raad. Deze evaluatie is inmiddels ook 

ontvangen en bijgevoegd, zodat beiden nu kunnen worden besproken (zie ook verslag vorige 

vergadering ad A2 en A3). NB de concept-dienstregeling hebt u besproken in uw 

vergadering van 13 mei jl (verslag bijgevoegd). 

 

Geluid Parkweg 

 

In een motie bij de behandeling van raadsvoorstel Krediet HOV-as West 3
e
 fase hebt u 

verzocht om te onderzoeken of extra maatregelen mogelijk zijn om de overlast voor de 

bewoners aan de Parkweg te minimaliseren. Het college gaat in de nu geagendeerde brief op 

deze motie in. De verschillende opties worden besproken, en de uiteindelijke keuze 

verantwoord. Ook wordt verslag gedaan van het overleg met betrokkenen. Gelet op de 

gevoeligheid van dit onderwerp  leek het ons goed dat de commissie hier nog een keer 

expliciet met het college over spreekt.  

 

Oosterhamrikzone 

 

Die gevoeligheid speelt ook een rol bij de agendering van de voortgangsbrief  inzake de 

Oosterhamrikzone en de Gerrit Krolbrug. Hoewel de definitieve besluitvorming pas eind dit 

jaar wordt verwacht beschrijft de brief dusdanige ontwikkelingen in het proces, ook m.b.t. de 

contacten met betrokkenen, dat het goed lijkt dat de commissie hierover nu al met het 

college doorspreekt. Vanuit uw commissie is de afgelopen tijd ook geregeld aandacht 

gevraagd voor dit onderwerp. 

 

Met vriendelijke groet,  

namens de voorzitter, 

 

 

 

Wolbert Meijer,  

Raadsadviseur 
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VERSLAG RAADSCOMMISSIEVERGADERING BEHEER EN VERKEER

Datum: 17 juni 2015
Plaats: Oude raadzaal
Tijd: 16.30 - 19.10 uur

Aanwezig: dhr. D.J. van der Meide (voorzitter), dhr. B.N. Benjamins (D66), dhr. T. Rustebiel (D66),
dhr. C. Schimmel (D66), dhr. K.D.J. Kastelein, (D66), dhr. W.H. Koks (SP), dhr. J.P. Loopstra (PvdA),
dhr. D.S. Ruddijs (PvdA), dhr. W.B. Leemhuis (GroenLinks), dhr. M. van der Glas (GroenLinks), dhr. 
A.W. Maat (Stadspartij), dhr. A. Sijbolts (Stadspartij), mw. S.A. Koebrugge (VVD), dhr. M.D. Blom 
(VVD), dhr. H.P. Ubbens (CDA), mw. I.M. Jongman-Mollema (ChristenUnie), dhr. R.J. Lammers 
(Student en Stad), mw. L.H. Brokken (PvdD)
De wethouders: dhr. J.M. van Keulen, dhr. P.S. de Rook, dhr. M.T. Gijsbertsen, dhr. R. van der Schaaf
Namens de griffie: dhr. W.T. Meijer (commissiegriffier)
Verslag: dhr. Z. Jeuring
Insprekers: dhr. Van Daal (Werkmancollege en Praediniusgymnasium), dhr. De Vos (Oogvereniging 
Nederland regio Groningen), dhr. Ensing (bedrijven buurt Kromme Elleboog), mw. De Jonge (Adviesraad 
Gehandicaptenbeleid) en dhr. Strating bij agendapunt B1;

A1. Opening en mededelingen
De voorzitter:

 Opent de vergadering en heet de aanwezigen welkom.
 Presentatie energiemonitor is op dinsdagavond 15 september 2015.
 Diftar, excursie Nijmegen: tot nu toe hebben zich slechts vier fracties gemeld.

Wethouder Van Keulen:
 Diftar, excursie Nijmegen: Nijmegen is qua omvang vergelijkbaar met Groningen. Het is een 

nuttige excursie.
Dhr. Lammers (Student en Stad):

 Ziet niet de meerwaarde van de excursie. De informatie kan schriftelijk worden gedeeld.
Dhr. Leemhuis (GroenLinks), mw. Osnabrugge (VVD) en dhr. Benjamins (D66):

 Wijzen op de voordelen van de excursie.
De voorzitter:

 Concludeert dat de excursie door kan gaan en geeft de commissie de gelegenheid via de mail 
te reageren op de voorgestelde data.

Wethouder Van Keulen:
 Ophalen grof vuil door derden: er start een proef met twee nieuwe ophalers van grof vuil. Het 

gaat om de Stichting WerkPro en de organisatie Voordelig Vervoerd.
 Gele stenen in de binnenstad: in 2009 zijn alle kruispunten al opgeruwd. In de Zwanestraat en 

op drie kruispunten bij het Zuiderdiep worden nieuwe methoden toegepast.
 Vraag de heer Loopstra over kosten verkeersmaatregelen: de wethouder leest zijn reactie voor 

en zal deze aan de heer Loopstra sturen.
 Noorderplantsoen: de eerste ervaringen met de toezichthouders zijn positief.
 Illegaal parkeren: per 1 juli 2015 komt er bebording en zal er worden gehandhaafd.

Wethouder De Rook:
 LTA, geluidsmaatregelen Parkweg: de raad ontvangt een collegebrief.
 Oosterhamrikzone, verkeersontsluiting: volgende week ontvangt de raad een brief.

A2. Vaststelling verslagen 13, 19 en 20 mei 2015
Dhr. Koks (SP):

 Naar aanleiding van verslag 13 mei 2015: de wethouder zegt toe dat er een evaluatie komt van
de opheffing van de buslijnen 4 en 5. Wanneer komt die evaluatie?

Wethouder De Rook:
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 Geeft aan dat dit in het volgende LTA-overleg kan worden besproken. Het lukt niet voor 
september, als de nieuwe dienstregeling wordt besproken en vastgesteld.

De verslagen van 13, 19 en 20 mei 2015 worden ongewijzigd vastgesteld.

A3. Vaststelling agenda
De commissie stemt in met het voorstel agendapunt B3 te laten vervallen.
Dhr. Koks (SP):

 Vraagt naar aanleiding van het vervallen van agendapunt B3 aandacht voor de bussluis in de 
Edelsteenlaan en voor de brief van de bewonersorganisatie Oosterpark. Het college heeft 
toegezegd die twee punten als aanbevelingen in te willen brengen bij de definitieve 
dienstregeling.

Wethouder De Rook (SP):
 Geeft aan dat de inspraakreacties bij de definitieve dienstregeling worden gevoegd. Die wordt 

in september besproken. Verder zal het college de zienswijze van de SP inbrengen in het OV-
bureau. De wethouder zal in het OV-bureau voorstellen de besluitvorming over de buslijnen 6 
en 7 over de zomer heen te tillen.

De agenda wordt gewijzigd vastgesteld.

A4. Afspraken en planning
a. Besluitenlijst commissie 13, 19 en 20 mei 2015
b. Langetermijnagenda
c. Lijst initiatiefvoorstellen en moties

De voorzitter:
 Toezeggingen: de commissie stemt ermee in die in de LTA voor september op te nemen.
 Toezeggingen rekeningcommissie: de niet-afgehandelde toezeggingen gaan naar de LTA.
 LTA en IM-lijst: de commissie stemt in met de voorstellen in blauw.

A5. Conformstukken
A5a. Omgevingsdienst Groningen Ontwerpbegroting 2016
(raadsvoorstel 18 mei 2015)
Het voorstel gaat als conformstuk naar de raad van 24 juni 2015.
A5b. Jaarkrediet 2015-2016 GrESCo
(raadsvoorstel 28 mei 2015)
Het voorstel gaat als conformstuk naar de raad van 24 juni 2015.
A5c. ARCG ontwerpbegroting 2016
(collegebrief 29 mei 2015)
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 Herhaalt een eerdere opmerking dat de fractie zich zorgen maakt over de toekomst van de 
afvalverwerking in Groningen en over de tarieven.

De voorzitter:
 Concludeert dat geen zienswijzen worden ingediend en dat de collegebrief voor kennisgeving 

wordt aangenomen.

A6. Ingekomen stukken
Er zijn geen opmerkingen.

A7. Rondvraag
Dhr. Koks (SP):

 Beheer heemtuin Stadspark: is bemiddeling mogelijk tussen de beheerder en de andere 
betrokkenen?

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Wie gaat het beheer van de heemtuin uitvoeren als de huidige beheerder en zijn vrijwilligers 

ermee stoppen?
Dhr. Van der Glas (GroenLinks):
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 Verwijst naar de schriftelijk gestelde vragen. de fractie is voor doorlopend ecologisch beheer.
Wethouder Van Keulen:

 Wijst op de afspraak dat geen mondelinge vragen worden gesteld als al schriftelijke vragen 
zijn gesteld. GroenLinks heeft schriftelijke vragen gesteld. De wethouder zal de mondelinge 
vragen toevoegen aan de vragen van GroenLinks en alle vragen in een keer beantwoorden.

Dhr. Koks (SP):
 Kan zich vinden in de aanpak van de wethouder.

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Stelt een vraag over de snoeproutes bij scholen. Heeft het college een aanpak voor het 

opruimen van het zwerfvuil op die plekken?
 Bewoners Oosterhamrikzone: kan de wethouder bevestigen dat het alternatieve plan van de 

bewoners in het traject wordt meegenomen?
Wethouder Van Keulen:

 Gaat het uitzoeken en komt er in september mondeling op terug.
Wethouder De Rook:

 Oosterhamriktracé: de raad ontvangt volgende week een brief. Het alternatief van de bewoners
zal deel gaan uitmaken van de verdere planstudie.

Mw. Brokken (PvdD):
 Klachten over de rommel op de kop van de Oosterstraat: wat gaat de wethouder doen? Kan 

preventief worden gewerkt?
Wethouder Van Keulen:

 Zegt dat de gemeente in gesprek is met de betreffende ondernemer. Niet alle klachten zijn weg
te nemen.

Dhr. Schimmel (D66):
 Vraagt wanneer de energiemonitor definitief gereed is.

Dhr. Gijsbertsen:
 De informatie uit de energiemonitor kan niet voor de zomer met de commissie worden 

besproken. In september kan de commissie aangeven wat zij relevant vindt voor de toekomst.
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 Oosterhamriktracé: is wel of niet een besluit genomen over het toelaten van auto’s op het 
Oosterhamriktracé? Ook bewoners vragen zich dit af.

Wethouder De Rook:
 Er loopt een onderzoek en er is nog geen besluit genomen over het toelaten van auto’s. Eerst 

wordt nog met de buurt gesproken.

B1. Concept Binnenstadsvisie Bestemming Binnenstad
(raadsvoorstel 28 mei 2015)
Inspreker dhr. Van Daal spreekt in namens het Werkmancollege en het Praediniusgymnasium. 
Beide scholen maken zich zorgen over de buslijnen die over de singels gaan lopen. Dit levert 
gevaarlijke situaties op voor leerlingen van beide scholen. De Sint Jansstraat met de brug is altijd al 
een zorgpunt geweest op het gebied van veiligheid.
Inspreker dhr. De Vos (Oogvereniging Nederland regio Groningen) maakt zich zorgen over de 
bereikbaarheid van de binnenstad per openbaar vervoer voor de doelgroep blinden en slechtzienden. 
Met deze plannen moet men een flink stuk lopen. Het gaat erom dat men de binnenstad zelfstandig 
moet kunnen bereiken.
Inspreker mw. De Jonge (Adviesraad Gehandicaptenbeleid) sluit zich aan bij de vorige inspreker 
omdat hetzelfde geldt voor inwoners met een handicap. De raad is tevreden over de 
burgerbetrokkenheid bij de plannen. Een gehandicapte is niet altijd een ouder iemand. Het weghalen 
van de bushaltes op de Grote Markt is een slecht voorstel. Het Wmo-vervoer en taxi’s kunnen dit niet 
oplossen. Bijzonder vervoer is kwetsbaar bij bezuinigingen.
Inspreker dhr. Ensing spreekt in namens bedrijven in de buurt van de Kromme Elleboog en 
merkt op dat de buurt niet in de plannen is opgenomen. Spreker voorziet grote extra drukte in de buurt 
in verband met het afsluiten van andere straten. De bedrijven zullen gaan inspreken.

Verslag vergadering raadscommissie Beheer en Verkeer 17 juni 2015 3



 

BV verslag 17 juni

8

Inspreker dhr. Strating (persoonlijke titel) doet een tegenvoorstel in verband met het busvrij maken 
van de Grote Markt. Dit is in het belang van ouderen die naar de binnenstad willen. Ten eerste: laat 
bussen via de Oude Ebbingestraat naar het Kwinkenplein rijden en daar stoppen. De bussen kunnen 
oostwaarts wegrijden. Ten tweede: laat elektrische busjes vanaf het station via de Oosterstraat naar de 
Grote Markt rijden en daar stoppen. De busjes verlaten meteen de Grote Markt via de Gelkingestraat.
Dhr. Ruddijs (PvdA):

 Hoopt op een creatief inspraakproces.
 Is blij dat de visie een kwaliteitsimpuls geeft aan het vestigingsklimaat en dat meer ruimte 

wordt gegeven aan voetgangers en fietsers.
 Het openbaar vervoer: de noordwestkant van de binnenstad komt op grote afstand van het 

openbaar vervoer te liggen. Er moet daar iets verbeteren.
 Divers wonen in de binnenstad krijgt terecht aandacht.
 De doorgaande fietsroute over de Grote Markt moet op een flexibele manier worden 

aangelegd en niet vlak voor het stadhuis langs. Voetgangers mogen niet worden gehinderd.
 Het is jammer dat de fietser geen vrij baan krijgt in de Oosterstraat. De gekozen oplossingen 

voor de Sint Jansstraat en de Zwanestraat zijn beter.
 De Werkmanbrug: de fractie ziet graag dat onderzocht wordt of een verbreding van de brug 

mogelijk is om fietsers en voetgangers te scheiden.
 Een fietsverbinding via de Sluiskade leidt tot nieuwe knelpunten.

Dhr. Koks (SP):
 Bereikbaarheid Grote Markt: omdat de bus wordt geweerd van de Grote Markt ondervinden 

vooral mensen met een beperking of met kinderen de nadelige gevolgen.
 De SP stelt het volgende voor: het weren van regionale buslijnen, handhaven van de bus 

vanuit de noordelijke wijken naar het centrum en minibusjes vanaf het station richting 
centrum. Is het college bereid dit te onderzoeken?

 Opknappen openbare ruimte: een groen- en rustplan ontbreekt. Kan uitwerking worden 
gegeven aan groene rustoases in de binnenstad?

 De financiële dekking: de fractie wil een sluitend dekkingsplan.
 De fractie is voor een omgevingstoets voor de binnenstad.

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Vraagt het college te reageren op de insprekers, vooral op de opmerking van de heer Strating 

over het Kwinkenplein. De fractie staat achter deze oplossing voor een bushalte.
 Het college heeft te weinig samen met de inwoners gedaan. De fractie is voor een breed 

stadsdebat op basis van het voorliggende plan. Bewoners en ondernemers van de diepenring 
zijn vergeten evenals het ov-consumentenplatform.

 De fractie is bezorgd over de busroutering en de bereikbaarheid van de binnenstad voor 
bepaalde doelgroepen. De noordelijke wijken gaan erop achteruit.

 Hoe gaat het met het openbaar vervoer naar de binnenstad tijdens de ombouw van de ring zuid
in verband met RSP-afspraken?

 Fietspad voor stadhuis: spreker is het eens met de PvdA.
Dhr. Blom (VVD):

 Is positief over het plan en de uitgangspunten. De binnenstad wordt beter toegankelijk, ook 
voor ouderen en mensen die slecht ter been zijn. Ziet het college ook mogelijkheden aan het 
Kwinkenplein en in de Walburgstraat om problemen op te lossen?

 Vraagt een reactie van het college op de inspraak vanuit de omgeving Oude Kijk in ‘t Jatstraat 
en de Ellebogenbuurt. De fractie is ook voor het autovrij maken van de buurt.

 Gaat in voetgangersstraten ’s avonds hetzelfde regime gelden als in de Herestraat?
 Waarom is de Nieuweweg vergeten in de plannen?

Dhr. Leemhuis (GroenLinks):
 Is blij met de conceptplannen maar vindt de titel van de conceptvisie niet goed.
 Het is mooi dat de leegstand in de binnenstad afneemt.
 De diepenring: de aanpak is goed. Is het mogelijk tot minder parkeren te komen?
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 De fietsroute van noord naar zuid over de Grote Markt is een goed plan. Er is een potentieel 
conflict tussen voetganger en fietser. Dat de voetganger centraal staat, is een goed 
uitgangspunt.

 Bus Grote Markt: spreker begrijpt de insprekers. Het is goed door te gaan met het zoeken naar 
oplossingen.

 Kan naast de bus ook de taxi van de Grote Markt?
Dhr. Benjamins (D66):

 De visie ziet er goed uit. Hiermee is Groningen goed voorbereid op de toekomst. Details 
kunnen worden ingevuld met behulp van de meningen van de stadjers.

 Wie gaat de wifi voor de binnenstad verzorgen?
 Aandachtspunten: oog houden voor de toegankelijkheid, meer rustpunten en oog houden voor 

overlastsituaties.
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 Het taalgebruik is soms te hoogdravend.
 Voor ouderen en mensen die slecht ter been zijn, is het moeilijk in de binnenstad te komen. 

Het is goed over oplossingen te blijven nadenken. De fractie is nog niet overtuigd van het 
verdwijnen van de bus van de Grote Markt.

 Fietsparkeren meer en beter: het college gaat er dus eindelijk iets aan doen.
 Laden, lossen en bevoorraden: hoe wordt dit geregeld?
 De visie heeft geen aandacht voor bomen. Groen is belangrijk.
 Vestiging retailer aan de Westerhaven: hoe kan het dat dit hier nu mogelijk is?
 De insprekers hebben goede suggesties gedaan. Spreker noemt het Kwinkenplein.
 Fiets- en voetgangersbrug Eemskanaal: klopt het dat dit negatieve effecten heeft voor 

waterverkeer?
 De nieuwe brug over Gedempte Kattendiep/Schuitendiep: wat voegt deze brug toe aan het 

geheel van het verkeer daar?
 Spreker is het eens met de opmerking van GroenLinks over de taxi’s.

Dhr. Ubbens (CDA):
 Toegankelijkheid krijgt aandacht in de visie. De fractie deelt echter de zorg van de insprekers.
 Wonen in de binnenstad: is een doelgroepenaanpak nodig? De markt zal voor evenwicht 

zorgen.
 Bereikbaarheid: mensen die minder goed grotere afstanden kunnen afleggen, moeten in de 

binnenstad kunnen komen. Als er geen oplossing komt, moet de bus blijven.
 De diepenring: spreker betwijfelt of de plannen met een enkelbaanstraat wel te realiseren zijn.

Dhr. Lammers (Student en Stad):
 Kan zich vinden in de visie. Bussen weren uit het stadshart ten gunste van fietsers en 

voetgangers is een goede zaak.
 Diepenring: bepaalde kruispunten verdienen aandacht vanuit het oogpunt van veiligheid.
 Autovrij maken Oude Ebbingestraat en Oude Boteringestraat: als ondernemers dit wensen, 

steunt de fractie dit.
Mw. Brokken (PvdD):

 Verzoekt aandacht te geven aan de veiligheid voor scholieren op de diepenring.
 Oudere en minder valide voetgangers moeten overal kunnen komen. Aan welke oplossingen 

denkt het college?
 Worden fietsstroken afgesloten van de weg of wordt het slechts een markering?
 Westerhaven: hoe halen mensen hun grote boodschappen als er geen auto’s meer kunnen 

komen?
 Is de kabelbaan nog actueel?

Wethouder Van Keulen:
 De toenemende druk op de openbare ruimte is een belangrijke reden om tot een nieuwe visie 

te komen. De toegankelijkheid is ervan afhankelijk.
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 Naast bussen en openbaar vervoer gaat de visie over groen, rustpunten en mensen die minder 
goed ter been zijn.

 De wethouder neemt alle suggesties mee naar het inspraaktraject. Sommige vragen zijn 
opgaven en daarom nog niet te beantwoorden.

 Diepenring en scholieren: de wethouder vindt dit een serieus probleem en wil dit oplossen.
 De opmerking van de heer Sijbolts over het brede stadsdebat: de wethouder is het oneens met 

de heer Sijbolts. Er is wel degelijk een brede raadpleging geweest en er is met nagenoeg alle 
organisaties gesproken.

 De buurt van de Kromme Elleboog zal worden betrokken bij de opstelling van de visie op het 
A-kwartier.

 Toegankelijkheid en mensen die minder goed ter been zijn: de wethouder wil samen met de 
Gehandicaptenraad en anderen zoeken naar goede oplossingen.

 Het college komt in december 2015 met de definitieve visie en met een uitwerkingsplan voor 
de westkant van de stad.

Wethouder De Rook:
 Gaat in op het maatschappelijk belang van de visie. Het is een integraal plan.
 De bushaltes brengen mensen op maximaal 300 meter van de belangrijke plekken in de 

binnenstad.
 Toegankelijkheid: minder kruispunten, goede oversteekplaatsen, obstakelvrije straten en 

ruimte voor bankjes zijn naast bushaltes belangrijk voor mensen met beperkingen.
 Parkeerplaatsen voor gehandicapten krijgen aandacht in de uitwerking.
 De doorgaande fietsroute over de Grote Markt wordt nog goed bekeken. Het scheiden van 

verkeersstromen is vaak het beste uit het oogpunt van doorstroming en veiligheid.
 De wethouder is bereid naar alternatieven te kijken die worden aangedragen. De kosten zijn 

belangrijk.
 Distributie binnenstad: vorig jaar is een Green Deal gesloten. De markt wordt geprikkeld. De 

wethouder geeft voor eind 2015 de eerste resultaten.
 Nieuweweg: de wethouder komt er te zijner tijd op terug.

Wethouder Van der Schaaf:
 De opmerking van mevrouw Jongman: er is al veel gedaan om de bestaande kwaliteit te 

beschermen. De wethouder verwijst naar het bestemmingsplan.
 Het is terecht dat aandacht wordt gevraagd voor rust en groen. Bekeken wordt of 

verkeersborden kunnen verdwijnen.
 Kwaliteit van de openbare ruimte: het gaat niet alleen over esthetiek.
 Wonen in de binnenstad: het gaat om variatie in woonmilieus. Via participatie gaan andere 

waarden dan alleen economische en financiële een rol spelen. Volgens de wethouder is voor 
een dergelijke aanpak een manifestatie nodig.

De voorzitter:
 Constateert dat de SP de toegankelijkheid in de raad aan de orde wil stellen.

Het voorstel gaat als discussiestuk naar de raad van 24 juni 2015.

B2. Uitvoeringsprogramma Fietsstrategie
(raadsvoorstel 18 mei 2015)
Mw. Koebrugge (VVD):

 Vindt het een goed uitvoeringsplan. Het is positief dat de mening van de fietsers is gevraagd.
 De balans tussen de fiets en de overige weggebruikers moet worden bewaakt. Op de 

Paterswoldseweg is de balans zoek.
 Zernike, afrit ring en kruising Zonnelaan: dit probleem is op te lossen met verkeerslichten.
 Aandacht is nodig voor het snellere verkeer op fietspaden.
 De Folkingestraat: aandacht blijft nodig voor het contact tussen fietsers en voetgangers en 

voor het laden en lossen.
 Het is goed dat er jaarlijks een actualisatie van het programma naar de raad komt.
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Dhr. Koks (SP):
 Kan zich vinden in de uitwerking behoudens enkele kanttekeningen.
 Duidelijkheid is nodig over de voorrangsregels bij tegelijkertijd groen.
 Fietsstraat Korreweg en fietsverbinding Oosterhamriktracé: de SP ziet graag eerst samenhang 

met de voornemens voor de Gerrit Krolbrug, de busbrug, de Kapteynlaan en de Petrus 
Campersingel. Daarna zal de fractie een standpunt bepalen.

 De fietsveiligheid komt in gevaar vanwege het weer in gebruik nemen van de bussluis 
Edelsteenlaan. Is het college bereid dit als urgent probleem op te pakken?

 Fietsparkeren op maat: naast parkeren op zaterdagen is het Broereplein een knelpunt. Kan dit 
in het uitvoeringsplan worden opgenomen? De RUG heeft ook een taak.

 Aandacht is nodig voor rondzwervende fietsen en zwerfvuil in oude wijken.
 De fractie mist een advies van de Gehandicaptenraad over de voorgestelde maatregelen.
 Zijn er mogelijkheden om het meenemen van de fiets in de bus mogelijk te maken?

Dhr. Ruddijs (PvdA):
 Maakt zich zorgen over de verkeersveiligheid in de praktijk. Het gaat niet op alle plekken 

goed, zie de Helperzoom. Kan de fietser op alle Fietsroutes Plus voorrang op de auto krijgen?
 Stelt voor het geld voor de aanleg van een brug tussen de Winschoterkade en de Oosterkade te

besteden aan een onderzoek naar capaciteitsvergroting van de Werkmanbrug.
Dhr. Rustebiel (D66):

 Vindt dat het programma op een goede manier tot stand is gekomen.
 De fractie is erg blij met de herinrichting van de Brugstraat, de Park & Bikeplannen op de 

transferia en de fietsvriendelijke diepenring.
 De fractie is te spreken over de integrale visie: er is een relatie gelegd met innovatie, 

gezondheid en economie.
Mw. Jongman (ChristenUnie):

 Is bezorgd over de situatie voor fietsers bij het Julianaplein.
 Vindt het bedrag voor een promotiecampagne erg hoog.
 Het ongelijkvloers maken van de noordelijke ringweg bij de Zonnelaan: spreker is ervoor hier 

extra geld aan te besteden.
Mw. Brokken (PvdD):

 Hoopt dat de ideeën vanuit Groningen Fietsstad.nl worden gebruikt in het programma.
 Vindt de veiligheid van fietsers essentieel bij de ombouw van de zuidelijke ringweg.
 De aanduidingen voor fiets- en wandelgebieden kan beter.
 Is de slimme route naar Ten Boer wel nodig?
 De wachttijdvoorspellers werken niet altijd goed.
 Is het mogelijk ‘homo-oversteeklichten’ in te voeren naar voorbeeld van Wenen?
 Fietsparkeren op het station: komen er wel voldoende plekken bij?
 Fietsparkeren in het centrum: spreker is voor ruimere openingstijden.

Dhr. Ubbens (CDA):
 Is positief over het oplossen van de ontbrekende schakels in het fietsnetwerk.
 Verkeerstromen ontvlechten: de fractie plaatst vraagtekens bij de Korreweg.
 Spreker hoopt dat bij de uitwerking van de plannen steeds alternatieven worden getoond.
 Fietsvrije zones zijn gewenst in de binnenstad. Naast het verleiden als maatregel blijft strikte 

handhaving noodzakelijk.
Dhr. Lammers (Student en Stad):

 Fietsparkeren in oude wijken: hoe gaat het college het parkeren op eigen terrein stimuleren?
 Tijdelijke fietsenstallingen in lege panden is een positieve maatregel. Kan dit naar voren 

worden gehaald?
 Wordt de fietsstalling onder het Forum gratis?
 Fietsbrug Winschoterkade-Oosterkade: spreker is verbaasd over deze maatregel. De brug is 

niet nodig naast de brug over het Kattendiep.
Dhr. Leemhuis (GroenLinks):
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 Is blij met de aanpakken voor de diepenring, de Hereweg en de Korreweg en met de slimme 
routes.

 Spreker mist een aanpak voor de nadelen van scooters in het verkeer.
 Spreker is het eens met de heer Ruddijs om fietsers in principe altijd voorrang te geven.

Dhr. Sijbolts (Stadspartij):
 Kan zich vinden in veel punten uit het programma.

Wethouder De Rook:
 Julianaplein: het college kijkt er anders tegenaan dan mevrouw Jongman.
 Slimme routes: het voeren van een campagne is belangrijk bij het vinden van een dergelijke 

route.
 Het college vindt de integrale benadering van belang.
 Voorrang fiets op kruispunten: uit de inspraak blijkt dit het grootste knelpunt te zijn. Een en 

ander zal worden gemonitord.
 Kruising Zernikelaan-Zonnelaan: dit punt komt in de bredere visie voor Zernike.
 Veiligheid: de fietser heeft voorrang op het hoofdfietsroutenetwerk en op de Fietsroutes Plus.
 De Oosterbrug is bedoeld om de Steentilbrug te ontlasten. De brug staat gepland voor 2018. 

De komende jaren kan erover worden gesproken.
 Knelpunt Werkmanbrug: het oplossen van dat knelpunt kan niet zonder het oplossen van alle 

andere schakels op dat tracé. Het doel van het college is fietsers langs een andere route te 
leiden.

 Tegelijkertijd groen op kruispunten: de wethouder vindt dat geen bordjes moeten worden 
opgehangen.

 Samenhang in de Oosterhamrikzone is een belangrijk punt. De brief van volgende week gaat 
erop in. Het bedrag in het programma is gericht op kleine maatregelen die de fietsveiligheid 
moeten vergroten.

 Wijkparkeren heeft betrekking op het inpandig oplossen, op het vergroten van de openbare 
ruimte en op het plaatsen van fietsklemmen. Andere suggesties zijn welkom.

 Meer handhaving kost geld.
 De fietsenstalling onder het Forum wordt gratis.
 Bekeken moet worden of en hoe pandeigenaren kunnen worden verplicht zelf fietsenstallingen

te realiseren.
 Fietsroute Ten Boer: op fietsroutes buiten de stad kan winst worden geboekt.
 Aantal fietsstallingen bij het hoofdstation: de komende tijd wordt nagedacht over de nog 

benodigde 2500 plekken.
 De eerste fietseffectanalyse komt binnenkort naar de raad.

De voorzitter:
 Concludeert dat verschillende fracties punten in de raad aan de orde willen stellen.

Het voorstel gaat als 1-minuutinterventie  naar de raad van 24 juni 2015.

B3. OV-bureau: Ontwerpbegroting 2016 en ontwerp Dienstregeling bus 2016
(collegebrief 23 april 2015)
De commissie heeft besloten dit agendapunt te laten vervallen.

Dhr. Maat (Stadspartij):
 Deelt mee zijn lidmaatschap van de commissie Beheer en Verkeer op te zeggen. Hij bedankt 

iedereen voor de samenwerking.

De voorzitter sluit de vergadering om 19.10 uur.
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BESLUITENLIJST 
RAADSCOMMISSIEVERGADERING BEHEER EN VERKEER

Datum: 17 juni 2015
Plaats: oude raadzaal
Tijd:  16.30 – 19.10 uur

1. AGENDAPUNTEN VOOR DE RAAD

 Raadsvoorstel Omgevingsdienst Groningen Ontwerpbegroting 2016
 Raadsvoorstel Jaarkrediet 2015-2016 GrESCo

o Conform naar raad 24  juni a.s.

 Raadsvoorstel Concept Binnenstadsvisie Bestemming Binnenstad
o Ter discussie naar raad 24  juni
o Met name aandacht voor punt van toegankelijkheid (o.a. SP en Stadspartij)

 Raadsvoorstel Uitvoeringsprogramma Fietsstrategie
o Als 1-minuutinterventie naar raad 24 juni
o Tenminste PvdA, VVD, CDA en CU overwegen motie

 Brug Winschoterkade - Oosterkade
 Voorrang verkeerslichten
 Fietsparkeren binnenstad
 Tegelijk groen

2. TOEZEGGINGEN 

 Wethouder Van Keulen
o Komt in september mondeling terug op vraag Stadspartij inzake snoeproutes scholen
o Zal de mondelinge vragen (rondvraag SP en Stadspartij) over de Heemtuin Stadspark 

betrekken bij de beantwoording van de schriftelijke vragen hierover van GroenLinks; 
deze beantwoording komt binnen twee weken.

 Wethouder De Rook
o Kondigt voor volgende week brieven aan inzake

 Geluidsoverlast Parkweg
 Oosterhamrikzone

o Voegt bij de definitieve OV-dienstregeling ook de ontvangen inspraakreacties; dit stuk
kan desgewenst in september besproken worden

o Geeft bij volgende LTA-overleg aan wanneer het toegezegde stuk over de effecten 
van het opheffen van de lijnen 4 en 5 verwacht kan worden

3. LTA, MOTIES/TOEZEGGINGEN, INGEKOMEN STUKKEN

 Besluitenlijsten
o Openstaande toezeggingen kunnen naar de LTA 9voor september)

 LTA/IM: 
o Akkoord met wijzigingen in blauw

 Ingekomen stukken

4. VERSLAGEN

 Verslagen 13, 19 en 20 mei conform vastgesteld

5. AFSPRAKEN
 Geen zienswijze m.b.t. ontwerpbegroting ARCG
 Presentatie Energiemonitor op 15 september
 Nader bezien of excursie Nijmegen / diftar alsnog te realiseren is

1
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Lijst van ingekomen collegebrieven voor de raadscommissie                

Beheer en Verkeer van 16 september 2015 

Nr. Onderwerp
Ontvangen 

d.d. 
Advies opmerkingen

1
Rekeningdebat 2014 - motie en amendement 10-6-2015

v.k.a.

2 BEA busremise en bushaltes Peizerweg 12-6-2015 v.k.a.

3 Conceptnota standplaatsen Euroborg 12-6-2015 v.k.a.

4
Voorrangsregeling continue 
standplaatsvergunning 12-6-2015

v.k.a.

5
Jaarverslag uitvoeringsprogramma handhaving 
2014 19-6-2015

v.k.a.

6

Motie geluidsmaatregelen buslus Parkweg 24-6-2015

op agenda

LTA 2014-155. Voorstel; 

motie als afgehandeld 

beschouwen

7
Aanvraag standplaatsvergunning 
Noorderplantsoen 25-6-2015

v.k.a.

8
Informatie voortgang planvorming 
stadsdeelontsluiting Oosterhamrikzone 25-6-2015

op agenda

9
Bomen Effect Analyse Busop- en afritten 
Hoogkerk 25-6-2015

v.k.a.

10
OV-bureau: definitieve dienstregeling bus 2016 
en trendmonitor 2014 30-6-2015

op agenda LTA 2014-301

11
Hortensialaan e.o., rioolsanering en herinrichting2-7-2015

v.k.a.

12

Beantwoording motie 'fietser heeft voorrang' 9-7-2015

v.k.a.
Voorstel; motie als 

afgehandeld beschouwen

13
Afhandeling moties Voorjaarsdebat 2015 9-7-2015

v.k.a.

14 Wijziging standplaatstarieven 18-8-2015 v.k.a.

15
Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per 
dienstregeling 2014 28-8-2015

op agenda LTA 2015-111

16
Voortgang Ontwerp Tracébesluit Extra Sneltrein 
Groningen Leeuwarden 28-8-2015

v.k.a. LTA 2015-61

17 Attero 28-8-2015 v.k.a. LTA 2015-99

4-9-2015
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Onder embargo tot 30 juni 2015,14.30 uur. 'Gemeente 

yjroningen 
Onderwerp QV-bureau: Definitieve dienstregeling bus 2016 en trendm^lHt^r201^ 

steiier Menno Oedekerk 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 367 84 4 6 Bijlage(n) 2 Ons kenmerk 5 0 9 8 9 1 5 

Datum 3 0 J U N 2015 Uwbriefvan - Uwkenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Met deze brief informeren wij u over de door het dagelijks bestuur van het OV-bureau 
op 22 juni vastgestelde dienstregeling bus 2016 en bieden wij u de trendmonitor 2014 
aan. Op 23 april hebben wij u de ontwerp dienstregeling bus 2016 toegezonden. Ook 
hebben wij (net als het OV-bureau) iedereen uitgenodigd om indien gewenst te 
reageren op de ontwerp dienstregeling. Dit onder andere door de verschillende wijk
en buurtverenigingen een brief over de ontwerp dienstregeling bus 2016 te sturen, een 
inloopinformatiemarkt over de ontwerp dienstregeling te organiseren en een proefrit te 
maken op het voorgestelde routedeel van lijn 6 waar op dit moment geen bus rijdt. 
Omwonenden zijn voor deze proefrit uitgenodigd en konden meedenken en met 
medewerkers van het OV-bureau, Qbuzz en de gemeente in gesprek gaan. 

Dit heeft geresulteerd in verscheidene reacties op de ontwerp dienstregeling vanuit 
met name gemeenten, de consumentenplatforms Groningen en Drenthe en inwoners 
uit Groningen en Drenthe. Met name vanuit de gemeente Haren ontving het OV-
bureau veel reacties op de voorgestelde route van de nieuwe lijn 51 door Haren. Als 
gemeente ontvangen wij veel reacties op de voorgestelde routewijziging van buslijn 6 
via de Edelsteenlaan en Leegeweg. Een overzicht van de schriftelijk en telefonisch 
binnengekomen reacties treft u als bijiage aan. 

Mede op basis van de ontvangen reacties zijn ten opzichte van de 
ontwerpdienstregeling 2016 enkele aanpassingen doorgevoerd voor de definitieve 
dienstregeling van 2016. Voorts heeft het OV-bureau in beginsel enkele wijzigingen 
voor 2017 goedgekeurd, zijnde het laten vervallen van de LijnBelBuslijnen die geen 
aanvulling vormen op vaste ritten. De volledige goedgekeurde dienstregeling 2016 en 
enkele wijzigingen voor 2017 vindt u op de website van het OV-bureau: 
www.ov .bureau .nl. 

Veranderingen t.o.v. de ontwerp dienstregeling 2016 zijn onder andere: 
De routewijziging van lijn 6 door de Leegeweg en Edelsteenlaan wordt nader 
bezien op meerwaarde voor Aduard en Oldehove. Dit mede naar aanieiding 
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Bladzijde 

Onderwerp OV-bureau Groningen Drenthe: Jaarverslag & Jaarrekening 2014 

van de reacties vanuit De Held en Vinkhuizen over de routevoering over de 
Leegeweg en Edelsteenlaan. Hierover vindt ook afstemming plaats met de 
gemeente Zuidhorn. Dit betekent dat de maatregel niet per dienstregeling 2016 
wordt ingevoerd; 

- LijnBelBus 18 (Lewenborg - Meerstad) vervah niet. Het voorstel was om alle 
LijnBelBuslijnen die geen aanvulling vormen op vaste ritten per 2017 te laten 
vervallen. Uitzondering is nu gemaakt voor LijnBelBus 18 Lewenborg -
Meerstad omdat deze lijn de aanzet is voor een vaste lijndienst nu Meerstad 
groei doormaakt; 
Het dagelijks bestuur OV-bureau maakt een voorbehoud met betrekking tot het 
opheffen van lijn 7 tussen Hoofdstation, UMCG en Station Noord per medio 
zomer 2016. Dit in afwachting van de evaluatie van het opheffen van lijn 4 
(Oosterpark) in uw raad. Zoals toegezegd leveren wij deze bij u aan, zodat u 
deze in September kunt bespreken. 

Trendmonitor 2014 
Bijgaand treft u tevens de Trendmonitor 2014 van het OV-bureau Groningen Drenthe 
aan, met de ontwikkelingen in het busvervoer in Groningen en Drenthe in 2014. Onder 
andere vindt u hierin gedetailleerde informatie over: 

reizigersaantallen en reizigerskilometers in 2014 (in totaal iets minder reizigers 
maar iets meer reizigerskilometers); 
klanttevredenheidscijfers (overall een stijging van 7,4 in 2013 naar 7,6 in 
2014); 

- reizigersopbrengsten (daling t.o.v. 2013, vooral door ongunstige herverdeling 
SOV-middelen); 
het gebruik van de verschillende betaalmogelijkheden (meer chipkaartgebruik, 
minder verkoop van in de bus verkrijgbare eurokaartjes); 
incidenten sociale veiligheid (toename bij overigens lage aantallen in absolute 
zin); 
ontwikkeling klachten (toename door betere digitale klachtmogelijkheden en 
doordat in 2014 twee wijzigingsmomenten van de dienstregeling 
plaatshadden). 

Wij vertrouwen erop U hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

wendelij 
burgemeester 

de burgemeester. 
Peter den 

houders van Groningen, 

de secretaris, 
Peter Teesink 
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I BIJLAGE .5^ 

m Binnengekomen reacties op voorstellen dienstregeling bus 2016 bij 
gemeente (telefonisch en schriftelijk) 

Instantie/persoon 

Tegen nieuw voorgestelde route via Edelsteenlaan en Leegeweg via de 
bussluis 

1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 9, 13,14,15, 
16,17, 21 (namens 113 
personen), 21a 

Tegen ingebruikname bussluis en voorgestelde route vanwege Flora 
en Fauna 

1,13 

Tegen voorgestelde route vanwege afname verkeersveiligheid 
(nabijheid kinderboerderij, verkeersveiligheid Edelsteenlaan, 
Leegeweg) 

1, 2, 5, 6, 7, 9,13,14,15,17 

Edelsteenlaan is niet geschikt voor busverkeer 1, 6, 13, 21 
Leegeweg is niet geschikt voor busverkeer 14,21 

Leefbaarheid van Leegeweg en Edelsteenlaan neemt af bij 
ingebruikname van voorgestelde route 

2, 3, 5, 6, 21 

Voorgestelde busroute lijn 6 en belangrijke fietsroute gaan niet samen 
(o.a. ook een belangrijke fietsroute van en voor scholen) 

2, 4,13, 15, 17, 21 

Bodem is (mogelijk) niet geschikt voor zwaar verkeer, bus verkeer geeft 
trillingen cq. geluidsoverlast 

2, 5, 7, 9, 13, 14, 17, 21 

Openstelling van bussluis voor bussen leidt ook tot ander sluipverkeer, 
dit is ongewenst 

2,14,17 

Voorgestelde busroute heeft geen meerwaarde 2, 7, 17 
De investering die in infrastructurele aanpassingen gedaan moet 
worden is te groot 

2 

Door te kiezen voor lijn 6 via Leegeweg en Edelsteenlaan wordt 
Vinkhuizen slechter met het openbaar vervoer bediend 

2,17 

Indien er weer een bushalte voor de deur komt, neemt hierdoor de 
privacy af 

13 

Waarde van woningen neemt af 13 
Ingebruikname van deze route heeft een negatief effect voor De Held 16 

Met een juridische procedure is vastgesteld dat het traject 
Edelsteenlaan/Leegeweg niet geschikt is als doorgaande route 

17 

Huidige route van lijn 35 via o.a. Siersteenlaan is een beter alternatief 17, 21 

Er kleven behoorlijk wat bezwaren aan de voorgestelde heropening en 
ingebruikname van de bussluis Leegeweg/Edelsteenlaan 

21 

Verzoek om alternatieven zeer serieus te overwegen en bewaren ter 
harte te nemen 

21 

Verzoek aan gemeente om bussluis in zijn geheel te doen verdwijnen 
en een deugdelijke, veilige en van goede verlichting voorziene 
fietsdoorgang door het Roege Bos te realiseren 

21 

Vanuit Kornalijnlaan zijn 6 personen tegen 21a 

Voorgestelde busroute via Edelsteenlaan en Leegeweg is een 

goed plan 

8,19, 20, 21a 

Bediening van Saffierflat en omgeving verbetert door 

voorgestelde route 

19 

Vanuit Kornalijnlaan zijn 10 personen voor 21a 

Tegen voorstel om lijn 7 op te heffen 10,18 

Door opheffen van lijn 7 verslechtert de dienstregeling bij de 

Hoofdingang van het UMCG 

10 

Door opheffen van lijn 7 raakt een heel stuk van de stad zijn 

bediening met het UMCG en Noorderstation kwijt/verslechtert 

de ov-bediening van de Gosterparkwijk terwij l lijn 7 juist in een 

behoefte voorziet 

10,18 
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Zien graag een alternatief voor lijn 7 die alle delen van de 
Gosterparkwijk goed bediend 

18 

Overig 
Het tramplan was beter dan het huidige/voorgestelde stedelijk 
vervoerssysteem 

10 

Zorgen over het minder laten rijden van lijn 3 in Lewenborg 11 

Met de nieuwe voorstellen blijven de stadswijken De Hunze/Van 
Starkenborgh verstoken van goed openbaar vervoer 

12 

Binnengekomen reacties op voorstellen dienstregeling bus 2016 bij OV-
bureau m.b.t. gemeente Groningen 

Instantie/persoon 

Enkele aanvullende reacties op dienstregeling stadsdienst 
Groningen 

22, 26 

Met de nieuwe voorstellen blijven de stadswijken De Hunze/Van 
Starkenborgh verstoken van goed openbaar vervoer 

23 

Verzoek route lijn 6 via Edelsteenlaan en Leegeweg uit 
dienstregeling te halen 

24 

'Bezwaarschrift' gebruik bussluis Leegeweg - Edelsteenlaan met 
vermelding van redenen 

25, 27, 29 

Verzoek behoud LijnBelBus 18 Lewenborg - Meerstad 28 
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1 Ontwikkelingen OV-bureau Groningen 
Drenthe 

De Trendmonitor laat trends en ontwikkelingen van belangrijke indlcatoren op het gebied van openbaar vervoer 

zien. Deze zijn belicht vanuit verschillende perspectieven op een globaal niveau, hier en daar wordt ingezoomd op 

lijnniveau. 

Dit rapport bevat een kwantitatieve weergave van de 

ontwikkelingen In het openbaar busvervoer In de 

provlncies Groningen en Drenthe van het jaar 2014. 

Om de ontwikkelingen in historisch perspectief te 

zetten zijn naast de getallen van 2014 ook die van 

voorgaande jaren gepresenteerd. 

In het najaar van 2009 zijn de huidige concessies van 

het OV-bureau Groningen Drenthe van start gegaan. 

Hierbij is gekozen voor een opsplitsing in een grote 

concessie (GD), een Qliner-concessie (HOV), en zes 

regloconcessies met daarin kleinschalig openbaar 

vervoer en de Regiotaxi. Doordat deze concessie-

indeling afwijkt van de vorige concessie-indeling, 

kunnen niet alle cijfers van voor 2009 een op een 

worden vergeleken. In enkele gevallen wordt in 

tabellen zowel de nieuwe als de oude concessie-

indeling gebruikt. 

In 2014 zal voor het laatst gebruik gemaakt worden 

van handmatige trendtellingen om reizigersaantallen 

vast te stellen. In 2015 zal overgestapt worden op een 

nieuwe methodiek op basis van OV-chipkaart data. In 

deze trendmonitor wordt kort stilgestaan bij de 

trendbreuk die hierdoor ontstaat. 

Het OV-bureau zal in 2015 - binnen de juridische en 

marktmogelijkheden - verder werken volgens het 

principe van Open Data. Dit betekent dat een ieder in 

beginsel gebruik kan maken van de gebruikte data 

voor deze Trendmonitor. Reizigers, onderzoekers en 

bedrijven kunnen hiermee desgewenst hun voordeel 

doen. Het OV-bureau verwacht dat hierdoor te zijner 

tijd nieuwe marktmogelijkheden zullen ontstaan. 

De voornaamste conclusies van de Trendmonitor 2014 

zijn: 

• Het algemene cijfer klanttevredenheid GD 2014 is 

gestegen van 7,4 naar 7,6. 

Het algemene cijfer klanttevredenheid van HOV is 

met een cijfer van 7,8 nog niet eerder zo hoog 

geweest. 

Klanttevredenheid in zowel GD als HOV zijn in 

2014 sneller gestegen dan in referentiegebieden. 

Voor de GD-concessie zijn de grootste stijgers de 

klanttevredenheidscijfers gerelateerd aan 

reiskenmerken. Bij de HOV-concessie springt 

vooral kans op zitplaats er positief uit. 

De Klanttevredenheid van de nieuwe Q-link is 

vergelijkbaar met de algemene tevredenheid van 

de GD-concessie. Het product Qliner scoort beter 

op onderdelen die te maken hebben met comfort. 

Panelleden van het Digitaal Reizigers Panel (DRP) 

vinden punctualiteit het belangrijkste aspect van 

reizen met de bus. 

In 2014 is er een stijging van het aantal klachten, 

mede te verklaren door 

dienstregelingswijzigingsdata. 

Het aantal gemelde incidenten sociale veiligheid 

openbaar vervoer (SVOV) is gestegen. 

De reizigersaantallen zijn in 2014 licht gedaald, de 

reizigerskilometers licht gestegen. 

In 2014 was er sprake van een daling van de 

opbrengsten uit zowel regionale als landelijke 

kaartsoorten. 

De grootste groep busreizigers in Groningen en 

Drenthe is student; in 2014 werden iets minder 

dan de helft van alle OV-chipkaarttransacties 

uitgevoerd door OV-studentpashouders. 

De meeste ritten met een OV-chipkaart worden 

gemaakt in Stad Groningen, de meeste kilometers 

met de OV-chipkaart worden gemaakt op 

Qliners/Q-links. 

In 2014 is een verdere daling van het gebruik van 

Eurokaartjes opgetreden. 
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2 Klantperspectief 
2.1 Klanttevredenheidscijfers 

In een landelijk onderzoek wordt jaarlijks de 

klanttevredenheid van reizigers gepeild; de 

klantbarometer. Enqueteurs gaan bus, tram en metro 

in om de mening van reizigers op verschillende 

onderdelen van klanttevredenheid te meten. Het 

onderzoek wordt langjarig op eenzelfde wijze 

uitgevoerd en vormt zo een goede basis voor het in 

kaart brengen van de ontwikkelingen op de lange 

termijn. 

In onderstaande tabel zijn de resultaten opgenomen 

van de laatste tien jaar. Het cijfer representeert de 

algemene score op klanttevredenheid gevormd door 

het gemiddelde van de klanttevredenheidsaspecten. 

Tabel 1: Algemene score klanttevredenheid per concessie 

Concessiedeel 

HOV - - 7,7 7,5 7,5 7,6 7,8 

GD* - - - - - - - 7,5 7,4 7,6 

Groningen Stad 7,1 7,3 6,9 7 7,3 7,4 7,6 7,5 

Gronlngen/Drenthe Streek* 7,1 7,1 7,1 7,1 7 7,4 7,6 7,4 - - -

GGD Groningen 7,2 7 7,1 - - - - -
GGD Drenthe 7 7,2 7,1 - - - -
ZOD 7,2 7,1 6,9 7,5 7,2 7,4 -

- • 
ZWD 6,8 7,3 7,3 7,4 7,4 7,7 - -

Vanaf 2010 laat het algemene klanttevredenheidscijfer 

van de GD-concessie een licht dalende trend zien. 

Aandacht voor verschillende knelpunten evenals de 

invoering van het nieuwe Q-link concept lijken ervoor 

gezorgd te hebben dat in 2014 de klantwaardering 

weer een sprong omhoog heeft gemaakt. Ook de HOV-

concessie vertoond in 2014 ondanks de bezuinigingen 

een mooie sprong naar boven, met een cijfer dat nog 

niet eerder zo hoog is geweest. 

Tabel 2: Algemeen klantoordeel 2014 per concessie/referentie/landelijk 

concessie referentie landelijk 

Groningen/Drenthe 7,6 7,5 7.5 

HOV 7,8 7,5 7,5 

Daar waar de algemene klantwaardering van de GD-

concessie in 2013 nog gelijk scoorde aan de 

referentiegebieden, scoort de GD-concessie in 2014 

hoger dan vergelijkbare gebieden. Het 

klanttevredenheidscijfer is sneller gestegen dan in de 

referentie. 

De HOV-concessie scoort op klanttevredenheid al 

verschillende jaren beter dan de gemiddelde 

klantwaardering landelijk en in referentiegebieden. 

Net als bij de GD concessie geldt dat de 

klanttevredenheid HOV-concessie in 2014 een grotere 

groei doormaakt dan het landelijke gemiddelde. 

2.2 Groningen Drenthe (GD-concessie) 

In het jaarlijkse onderzoek klanttevredenheid is vanaf 

2012 geen onderscheid meer gemaakt tussen 

Groningen/Drenthe streek en Groningen Stad. 

Onderstaande tabel is de weergave van de 

klanttevredenheid van busvervoer in de GD-concessie. 
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Het tevredenheidscijfer laat in 2014 op verschillende 

onderdelen een forse groei zien. Zo zijn vier van de vijf 

cijfers van het aspect reiskenmerken aanzienlijk 

gestegen. Verbeteringen op het gebied van 

(dynamische) reisinformatie hebben ervoor gezorgd 

dat de reiziger voor het eerst een 5 heeft gegeven 

voor informatie bij vertragingen. De punctualiteit 

waardering is gegroeid naar een recordhoogte, mede 

te verklaren door de inspanningen samen met 

vervoerders op het gebied van te vroeg vertrekkende 

bussen. Verder klimt de waardering voor het 

onderdeel tarief naar een (minimale) voldoende. 

hiermee herstelt het zich van de daling door 

prijsverhogingen in 2013. De groeiende inburgering 

van de OV-chipkaart levert hier een positieve bijdrage 

aan. De toegenomen capaciteit van de Qliner en Q-link 

door inzet van grotere bussen ligt mogelijk ten 

grondslag aan de toegenomen waardering voor de 

zitplaatskans. Ondanks dat in 2014 de elementen van 

het aspect reiskenmerken aanzienlijk zijn gestegen in 

waardering ten opzichte van 2013, blijft dit aspect het 

laagst beoordeeld met zelfs een onvoldoende voor 

een element, (zie onderstaande tabel). 

Tabel 3: Klanttevredenheid Groningen/Drenthe 

Groningen/Drenthe 

Connfort 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

z i tp laa ts 83 87 87 89 86 83 84 

n e t h e i d 64 64 66 75 74 72 74 76 

v r i e n d e l i j k h e i d 71 72 73 76 75 74 77 77 

r i js t i j i 69 69 71 74 73 72 73 75 

Gemak 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

i n -u i t s t ap 81 82 84 87 85 86 85 86 

I n fo rma t i e a l g e m e e n 71 72 74 75 75 74 75 76 

kaar t je kopen 83 82 82 76 72 74 75 78 

gebru ik OV-chipkaar t - - - 70 72 75 80 80 

r e i s s n e l h e i d 71 71 73 75 74 75 75 77 

Reiskenmerken 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

g e l u i d 62 61 62 68 67 67 66 67 

i n f o r m a t i e ver t rag ingen 37 37 41 43 44 45 43 • j t a r i e f 59 58 59 56 54 52 49 

p u n c t u a l i t e i t 66 68 71 74 73 70 70 

f r e q u e n t i e 64 65 68 72 69 71 67 

Veiligheid 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

a l g e m e e n 78 78 79 80 80 80 79 80 

r i t 80 81 81 83 83 81 81 82 

I ns tapha l t e 77 78 79 80 79 79 79 80 

Opvallende uitschieter t.o.v. vorig jaar 

2.3 Hoogwaardig openbaar vervoer (HOV-concessie) 

Voor de concessie HOV, bestaande uit de Qliner 305 

(Emmen-Groningen), Qliner 314 (Drachten-Groningen) 

en tot 2012 Qliner 327 (Hoogeveen-Emmen), geldt dat 

er minder duidelijke ontwikkelingen waarneembaar 

zijn in vergelijking met de GD-concessie. 

Opvallende stijger naar recordhoogte is de 

beschikbaarheid van een zitplaats (cijfer 8,9), te 

verklaren door wijzigingen in de dienstregeling en 

aandacht voor voldoende capaciteitsinzet. 
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Afwijkend van de GD-concessie herstelt het 

tevredenheidscijfer op tarief in de HOV-concessie zich 

langzamer van de prijsverhogingen begin 2013 (cijfer 

4,8). Wat verder opvalt is dat het cijfer op informatie 

bij vertraging achterblijft bij de verwachtingen. 

Tabel 4: Klanttevredenheid HOV-concessie 

HOV-concessie 

Comfort 2010 2011 2012 2013 2014 

z i tp laa ts 88 83 84 85 89 

n e t h e i d 77 74 74 74 74 

v r i e n d e l i j k h e i d 78 76 77 77 79 

r i js t i j i 77 74 76 77 76 

Gemak 2010 2011 2012 2013 2014 

gemak i n -u i t s t ap 82 81 82 82 84 

i n f o r m a t i e a l g e m e e n 69 73 74 73 75 

kaart je kopen 71 70 71 75 76 

gebru ik OV-chipkaar t 66 73 77 79 80 

r e i s s n e l h e i d 78 78 80 80 82 

Reiskenmerken 2010 2011 2012 2013 2014 

g e l u i d 66 66 66 66 67 

I n fo rma t i e ver t rag ingen 39 40 41 41 41 

t a r i e f 47 50 49 45 48 

p u n c t u a l i t e i t 77 74 76 75 77 

f r e q u e n t i e 71 69 75 76 77 

Veiligheid 2010 2011 2012 2013 2014 

a l g e m e e n 80 79 80 79 81 

r i t 83 82 82 81 83 

i n s t a p h a l t e 77 77 79 78 80 

Opvallende uitschieter t.o.v. vorig joar 

2.4 Qliner en Q-link 

Naast de hoogwaardige productformule Qliner is in 

2014 de nieuwe productformule Q-link 

gei'ntroduceerd; de hoogwaardige bus naar de regio. 

Om inzicht te krijgen in de klanttevredenheid op beide 

productformules zijn in het onderzoek van 2014 extra 

toegespitste metingen uitgevoerd. 

P*R Eufobof9/P3 

$t«Ken Curopapcrii 
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Tabel 5: Klanttevredenheid Qliner en Q-link 

Qliner en Q-link (GD-concessie) 

Comfort Qliner Q-link 

zitplaats 89 82 

netheid 79 75 

vriendelijkheid 81 75 

rijstiji 78 71 

Gemak 

gemak in-uitstap 84 85 

informatie algemeen 76 76 

kaartje kopen 77 76 

gebruik OV-chipkaart 81 80 

reissnelheid 80 76 

Reiskenmerken 

geluid 71 65 

Informatie vertragingen 53 50 

tarief 53 55 

punctualiteit 77 75 

frequentie 70 75 

Veiligheid 

algemeen 79 80 

rit 81 81 

instaphalte 79 80 

Opvallend is dat de Q-link op de verschillende 

aspecten van klanttevredenheid gemiddeld hetzelfde 

scoort als corresponderende aspecten van de GD-

concessie als geheel. Voor een busproduct dat twee 

functies combineert (stadsbus en snelle verbinding 

met de regio) is dit verklaarbaar. Voor de Qliner geldt 

dat de klanttevredenheid op het gebied van comfort 

aanzienlijk beter scoort dan de Q-link of GD-concessie 

als geheel. De Qliner is een product dat is afgestemd 

op comfortabel en snel lange afstanden af te leggen. 

2.5 Digitaal Reizigers Panel 

Het OV-bureau maakt voor het verkrijgen van inzicht 

in klantpercepties gebruik van een Digitaal Reizigers 

Panel (DRP). Dit panel bestaat uit reizigers die gebruik 

maken van de bus in Groningen en/of Drenthe en 

periodiek hun bevindingen terugkoppelen door middel 

van verschillende onderzoeken, waaronder 

klanttevredenheidsonderzoeken (KTO's). De omvang 

van het panel is in 2014 gestegen naar meer dan 900 

leden. 

Graflek 1: Aantal panelleden Digitaal Reizigers Panel 

-V - ' NT V~ NT NT NT N'^ V~ V " K. 
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Het algemene klanttevredenheidsoordeel van de 

panelleden komt overeen met het landelijk onderzoek 

de klantbarometer, de meeste leden waarderen het 

busvervoer met een 7 of 8. In onderstaande grafiek 

staat het gemiddelde tevredenheidscijfer die de 

panelleden geven voor reizen met de bus in Groningen 

en/of Drenthe in het algemeen en specifiek voor de 

laatste rit die men gemaakt heeft. 

Grafiek 2: Algemene klanttevredenheid busvervoer van leden DRP 

8,0 
7,8 
7,6 
7,4 
7,2 
7,0 
6.8 
6,6 
6,4 
6,2 
6,0 

KTO 1 
(mei-12) 

7.14 

I KTO 2 
(3ep-12) 

7 55 

KTO 3 KTO 4 
(lun-13) (nov-13) 

i A t g e m e e n • L a a t s t e m 

7,7C 

7,421 

KTO 5 
()un-14) 

KTO 5 
(okt-14) 

Bij de vraag aan de panelleden wat het belangrijkste 

aspect van reizen met de bus is, is het meest gegeven 

antwoord "punctualiteit", gevolgd door 

"comfort/zitplaats" en "frequentie/dienstregeling". 

Onderstaande grafiek geeft een overzicht van alle 

gegeven antwoorden. 

Grafiek 3: Belangrijkste aspect reizen met de bus door leden DRP 
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2.6 Klachten 

Naast klanttevredenheid geeft het aantal klachten een 

beeld van de reizigerswaardering voor het product 

openbaar busvervoer. 

Een aanzienlijk deel van de klachten van de reizigers in 

Groningen en Drenthe heeft te maken met wijzigingen 

in de dienstregeling. Het kalenderjaar 2014 was in die 

zin ongunstig dat er naast kleine wijzigingen twee 

grote dienstregeling wijzigingen doorgevoerd werden, 

terwijl er in 2013 alleen enkele kleine wijzigingen 

plaatsvonden. Dit heeft bijgedragen aan een toename 

van het aantal klachten in 2014 ten opzichte van 2013. 
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Tabel 6: Totaal aantal klachten over de afgelopen jaren 

2005 2006 2007 2008 1 2009 2010 2011 2012 2013 2014 
GGD 2.906 3.885 4.711 4.136* 4.116 
ZOD 451 273 269 366 196 
ZWD 209 65 70 68 23 
GD 5.398 3.399 4.545 2.820 3.782 
HOV 162 106 89 51 75 
KLOV 140 134 144 234 184 

1 3.566 4.223 5.050 4.570 1 4.335 5.700 3.639 4.778 3.105 4.041 

• 2008 is gecorrigeerd voor klachten stakingen (2400 stuks) 

Naast het aantal klachten is de verhouding tussen 

verschillende soorten klachten interessant. Naast 

klachten over wijzigingen in de dienstregeling is 

betrouwbaarheid een belangrijke klachtencategorie. In 

onderstaande grafiek is te zien hoe de onderlinge 

verhouding is tussen de zes grootste categorieen. 

Grafiek 4: Verhouding zes grootste categorieen klachten GD 2014 

2.7 Sociale veiligheid 

Een belangrijk onderdeel van klantbeleving is de 

veiligheid in de bus. Onderstaand is een grafiek 

opgenomen van het aantal incidenten omtrent sociale 

veiligheid dat gemeld is door chauffeurs aan de 

centrale verkeersleiding. Gezien het geringe aantal 

incidenten in de andere concessies, is alleen de GD-

concessie opgenomen om inzicht in de ontwikkeling 

van de sociale veiligheid te geven. 

In 2014 zijn in de GD-concessie in totaal 175 

incidenten op gebied van sociale veiligheid gemeld 

door chauffeurs, een lichte stijging ten opzichte van 

2013 (124 incidenten), maar nog aanzienlijk minder 

dan in de jaren 2009 tot en met 2011. Vanaf eind 2011 

is er een dalende trend van aantal meldingen 

zichtbaar. Deze daling kan op twee manieren verklaard 

worden, doordat er minder incidenten plaatsvinden en 

door een veranderde registratie van 

incidentmeldingen. 
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Grafiek 5: SVOV-incidenten GD-concessie 2014 
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Naast het aantal gemelde incidenten omtrent sociale 

veiligheid is de ernst van het gemelde incident ook van 

belang. Landelijk is een standaard afgesproken voor 

het coderen van incidenten sociale veiligheid, nl. de 

ABC-methodiek. In onderstaande tabel wordt het 

aantal incidenten per categorle benoemd. De 

verschillende subcategorieen vertonen in 2014 een 

lichte stijging van het aantal meldingen ten opzichte 

van 2013, voornamelijk in categorle B, echter ligt het 

aantal meldingen nog onder het niveau van 2012 

Tabel 7: Incidenten SVOV per ABC-categorie 

ICategorie 1 2009 2010 i 2011 i 2012 2013 2014 1 

A - mishandeling/bedreiging/vandalisme 356* 88 91 73 61 70 

B - belediging/schelden/betalingsprobleem 240 300 347 133 58 92 
C - overtreding huisregels 52 62 37 12 5 

r 
13 

F 
648 450 475 

'waarvan 316 meldingen vondalisme 

218 124 175 
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3 Ontwikl<eling van het OV algemeen 
Naast indlcatoren met betrekking tot de klantbeleving 

heeft het OV-bureau ook enkele prestatie-indicatoren 

tot haar beschikking voor de monitoring van algemene 

ontwikkelingen. In onderstaande grafieken zijn trends 

weergegeven van reizigersaantallen, 

reizigerskilometers, aanbod dienstregeling en 

reizigersopbrengsten van de afgelopen jaren. Verder 

wordt aandacht besteed aan de nieuwe methode om 

het aantal reizigers te bepalen aan de hand van OV-

chipkaart data en de trendbreuk die dit als gevolg 

heeft. 

3.1 Reizigers 

Begin 2010 kenmerkte zich door extreme 

weersomstandigheden, waardoor de 

reizigersaantallen toen aanzienlijk lager waren dan 

gemiddeld. In 2011 en 2012 hebben de 

reizigersaantallen zich hersteld. Bezuinigingen, 

prijsverhogingen en de doorwerking van de 

Tabel 8: Reizigersaantallen per concessie 

economische situatie hebben vermoedelijk een rol 

gespeeld in de terugval van het totaal aantal reizigers 

in 2013, een trend die zich in 2014 heeft voortgezet. In 

onderstaande tabel worden de reizigersaantallen per 

jaar (vanaf 2010) en per concessie uitgesplitst. 

jaar GD HOV KLOV Eindtotaal 

2010 37.599.058 746.229 885.938 39.231.225 

2011 38.077.424 921.649 1.015.147 40.014.220 

2012 38.322.126 978.070 908.855 40.209.051 

2013 36.371.998 1.131.609 692.857 38.196.464 

2014 35.913.366 1.264.593 725.311 37.903.270 

Het totaal aantal reizigerskilometers afgelegd in de 

bus in 2014 vertoont eenzelfde beeld als de 

ontwikkeling van het aantal reizigers, alleen in een 

geringere mate. De afname in reizigerskilometers is 

mogelijk een gevolg van bezuinigingen en 

prijsverhogingen in de regio. 

In de Trendmonitor 2012 werd een daling in 

reizigerskilometers gerapporteerd. Nader onderzoek 

heeft uitgewezen dat hier geen sprake van is geweest. 

Het aantal reizigerskilometers 2012 is naar aanieiding 

hiervan aangepast. Onderstaand tabel geeft een 

overzicht van de reizigerskilometers per jaar (vanaf 

2010) per concessie. 

Tabel 9: Reizigerskilometers per concessie 

Jaar GD HOV KLOV Eindtotaal 

2010 416.295.186 32.318.236 nvt 448.613.422 

2011 413.831.898 39.748.721 mrt 453.580.619 

2012 423.449.360 41.844.552 nvt 470.293.912 

2013 416.716.Sll 48.653.894 nvt 465.370.405 

2014 414.414.156 52.893.020 nvt 467.307.176 

Voor de bepaling van het aantal reizigers (tabel 8) en 

reizigerskilometers (tabel 9) is gebruik gemaakt van de 

in de sector gangbare methode van NVS-tellingen. 

Deze tellingen fungeren prima om jaar tot jaar 

ontwikkelingen in kaart te brengen. Echter om de 

absolute omvang van reizigers te bepalen is deze 

methode niet betrouwbaar gebleken. Met de 

invoering van de OV-chipkaart is er een nieuwe 

methode beschikbaar gekomen die wel betrouwbare 

informatie geeft over de absolute omvang van 

reizigers en hun gerelsde kilometers. In 2015 zal 

overgestapt worden op deze nieuwe methode, met 
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een trendbreuk tot gevolg. In onderstaande grafieken 

worden de verschillende methodes naast elkaar gezet. 

Het verschil in aantallen wordt veroorzaakt doordat er 

op een andere manier gemeten wordt en niet door 

een vermindering in reizigers of gerelsde kilometers. 

Grafiek 6: NVS-telsysteem en OV-chipkaart, reizigers 

reizigers 
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Grafiek 7: NVS-telsysteem en OV-chipkaart, reizigerkilometers 

reizigerskms 
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Vanaf april 2010 zijn betrouwbare tellingen 

beschikbaar van het aantal reizigers in de zes 

regloconcessies. In de loop van 2012 is door 

grootschalige bezuinigingen het aantal reizigers 

behoorlijk gedaald. In 2014 is het aantal reizigers 

vergelijkbaar met het jaar 2013 en relatief stabiel te 

noemen.. 

Grafiek 8: Ontwikkeling aantal instappers openbaar vervoer KLOV 

120000 

100000 

S; 80000 

£ 60000 

^ 40000 

20000 

12014 

•2013 

-2012 

•2011 

•2010 

Trendmonitor 2014 | 11 



 

Collegebrief - OV bureau definitieve dienstregeling bus 2016 en trendmonitor 2014

41

3.2 Aanbod dienstregelinguren 

Onderstaande grafiek geeft een beeld van het aantal 

aangeboden dienstregelinguren van de afgelopen 

jaren. De bezuinigingen vertalen zich in een lager 

aantal dienstregelinguren in 2014 ten opzichte van 

voorgaande jaren. 

Grafiek 9: Aanbod vervoersvolume 
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Het onderdeel KLOV wordt verzorgd door zes 

regiovervoerders met kleinschalig openbaar vervoer in 

de regloconcessies. Deze zes concessies bestaan uit 

openbaar vervoer op basis van een dienstregeling, 

welke deels regulier en deels vraag-gestuurd wordt 

uitgevoerd. De totale omvang van de dienstregeling 

bestaat uit ruim 100.000 dienstregelinguren. In 

onderstaande tabel wordt de verhouding van de zes 

regloconcessies uitgedrukt in dienstregelinguren 

weergegeven. 

Tabel 10: Onderlinge verhoudingen KLOV in aantal dienstregelinguren 

Concessie 

Noord-Groningen 

Oost-Groningen 

Zuidwest-Groningen 

Zuidoost-Drenthe 

Zuidwest-Drenthe 

Noord-Drenthe 

Percentage 

24% 

14% 

2% 

5% 

36% 

18% 

Als op bepaalde momenten de vervoervraag het 

aanbod overschrijdt, worden er naast de geplande 

dienstregelingsritten, waar nodig, extra ritten ingezet. 

In onderstaande grafiek is weergegeven hoeveel extra 

uren aan versterkingen is geboden per concessie. 

Wanneer een bepaalde versterkingsrit regelmatig 

voorkomt, wordt deze overwogen in de dienstregeling. 

Zo zijn in 2014 verschillende versterkingsritten die veel 

werden gereden omgezet in reguliere 

dienstregelingsritten. Daarnaast zijn ervoertuigen met 
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meer capaciteit ingezet op Q-link en Qliner 

verbindingen. Met als gevolg dat het aantal 

uitgevoerde versterkingsritten in 2014 is gedaald. 

Grafiek 10: Versterkingen 
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3.3 Reizigersopbrengsten 

De opbrengsten van reizigers zijn globaal op te delen 

in drie onderdelen. Het eerste deel bestaat uit 

verkopen van landelijke kaartsoorten. Het tweede deel 

bestaat uit verkopen van regionale kaartsoorten 

(Eurokaartjes en OV-chipkaart). Het derde deel 

bestaat uit opbrengsten die voortvloeien uit de OV-

studentenkaart (SOV-kaart). In onderstaande tabel zijn 

de opbrengsten voor alle concessies weergegeven. 

Daaronder is voor de concessies waar het OV-bureau 

opbrengstverantwoordelijk is de gezamenlijke 

opbrengsten (landelijke + regionale kaartsoorten) 

weergegeven. Het betreft hier, in tegenstelling tot de 

jaarrekening, alleen opbrengsten die betrekking 

hebben op het betreffende jaar. Eveneens kan een 

verschil met de jaarrekening optreden doordat 

gedurende het jaar opbrengstcijfers worden bijgesteld 

van voorlopige naar definitieve resultaten. Op dit 

moment zijn de opbrengsten 2014 nog deels 

voorlopig, correcties kunnen nog volgen. 

Tabel 11: Reizigersopbrengsten (excl. SOV) per concessie excl. BTW 

jaar GD HOV KLOV totaal 

2010 23.141.469 500.961 529.469 24.171.898 
2011 23.291.848 491.683 510.473 24.294.005 
2012 25.486.359 956.684 564.129 27.007.172 
2013 26.571.012 1.371.630 919.957 28.862.599 
2014 25.949.647 1.304.114 646.198 27.899.959 

In 2014 was er sprake van een daling van het aantal 

reizigers en reizigerskilometers. Deze trend is ook 

waarneembaar bij zowel de regionale als landelijke 

kaartsoorten, die gedaald zijn ten opzichte van 2013 

en op een vergelijkbaar niveau liggen als in 2012. 

Verder heeft een landelijke herverdeling van de SOV-

kaarten bijgedragen aan de opbrengstendaling, 

waardoor de totale reizigersopbrengsten naar de 48,5 

miljoen euro zijn gedaald. 
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Tabel 12: Reizigersopbrengsten (totaal) per concessie excl. BTW 

jaar GD/KLOV (excl CVV) HOV totaal 

2010 43.671.994 1.103.889 44.775.883 
2011 43.972.467 1.113.495 45.085.962 
2012 46.759.389 1.612.414 48.371.803 
2013 48.933.190 2.025.497 50.370.492 
2014 46.598.572 1.959.718 48.558.290 

Door de invoering van de OV-chipkaart begin 2011 en 

het afschaffen van de strippenkaart in november 

2011, heeft substitutie plaatsgevonden van 

opbrengsten uit landelijke kaartsoorten naar regionale 

OV-chipkaart-opbrengsten. Vanaf begin 2013 is een 

dalende trend gestart in Eurokaartjes verkopen. Als 

substitutie is een deel van de reizigers gebruik gaan 

maken van de OV-chipkaart. 

Grafiek 11: Ontwikkeling verschillende kaartsoorten (excl. BTW) 
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Een belangrijk deel van de busreizigers in Groningen 

en Drenthe is student (46%), in 2014 werd iets minder 

dan de helft van alle OV-chipkaarttransacties 

uitgevoerd door OV-studentpashouders. Deze 

verhoudingen zijn vergelijkbaar met 2013, echter is 

sinds de 2^ helft van 2014 het aandeel van studenten 

in de bus stijgende. 
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Grafiek 12: Verdeling verschillende producten OV-chipkaart (transacties) 2014 

Een specifiek onderdeel binnen de regionale 

kaartsoorten (kaartgroep 9) is het Eurokaartje. Dit zijn 

papieren kaartjes die alleen geldig zijn en verkocht 

worden in de provlncies Groningen en Drenthe (en in 

specifieke gevallen ook geldig zijn in Zuidoost 

Frieslandj.ln onderstaande tabel wordt de 

ontwikkeling van de omzet komend uit de verkoop van 

Eurokaartjes gepresenteerd. 

Grafiek 13: Ontwikkeling van de omzet van Eurokaartjes (excl. BTW) 
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Na de prijsverhoging begin 2013 is een dalende trend 

ingezet op het gebruik van Eurokaartjes, waarmee het 

aantal verkochte kaartjes net onder de 2,5 miljoen 

stuks is gekomen. Na de prijsverhogingen is het op 

bepaalde trajecten goedkoper geworden om met een 

OV-chipkaart te reizen dan met een Eurokaartje. 

Verder is de verspreiding en vertrouwdheid van de 

OV-chipkaart in 2014 toegenomen, wat tevens 

bijdraagt aan een vermindering in Eurokaartjes 

gebruik. 
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Grafiek 14: Ontwikkeling van de aantallen Eurokaartjes 
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Van belang voor de betaalbaarheid van het OV in het 

algemeen is de verhouding tussen de opbrengsten en 

de kosten van het OV. In bovenstaande grafiek zijn 

deze twee posten tegen elkaar afgezet. In 2014 dekte 

Grafiek 15: Kostendekkingsgraad 

de opbrengsten van reizigers ca. 46% de kosten van 

het vervoer. Het overig deel van de kosten wordt 

gedekt vanuit subsidiegelden. 
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3.4 OV-chipkaart 

In maart 2011 is in de bussen van Groningen en 

Drenthe de OV-chipkaart ingevoerd. Gedurende dat 

eerste jaar is de omzet vanuit OV-chipkaarten 

langzaam toegenomen tot aan het najaar van 2011. In 

november 2011 is de strippenkaart afgeschaft, wat 

voor een snelle stijging in de omzet vanuit de OV-

chipkaart heeft gezorgd. In 2014 is de omzet, buiten 

de zomermaanden om, meer dan 1 miljoen euro per 

maand. Grafiek 16 geeft de ontwikkeling in omzet 

gerelateerd aan de OV-chipkaart per maand voor 

meerdere jaren op rij weer. 
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Grafiek 16: Ontwikkeling van de omzet van de OV-chipkaart 2014 (excl. BTW) 
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Onderstaande grafiek toont de verhouding van de Iijnen waarop in 2014 het meest met de OV-chipkaart gereisd 

wordt, uitgedrukt in ritten. Door het samenvoegen van verschillende lijnnummers en beleid gericht op veel gebruikte 

reisrelaties, is het aandeel van de 10 meest gebruikte Iijnen in 2014 verder gestegen tot meer dan 50% van het totaal. 

Veel ritten worden gemaakt in de stad Groningen waarbij de gemiddelde afstand relatief laag ligt. Daarom ligt de 

verhouding anders als gekeken wordt naar OV-chipkaart-kilometers. Dan bestaat de top tien Iijnen voornamelijk uit 

Qliners (300, 314, 309, 305, 312) en Q-links (3, 4, 5,11 en 15). Dit worrdt weergegeven in grafiek 18 

Grafiek 17: Meest gebruikte Iijnen op basis van reizigers met OV-chipkaart/top tien 
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Grafiek 18: Meest gebruikte kilometers OV-chipkaart/top tien 
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4 Ontwikkeling specifieke productformules 
Het OV-bureau heeft in de afgelopen jaren enkele 

nieuwe productformules in de markt gezet en 

bestaande productformules uitgebreid. 

In 2014 is Q-link gei'ntroduceerd, waarin zware 

stadslijnen, de P+R bus en Qliners naar Leek, Roden en 

Annen zijn opgegaan. Verder is het algemene beleid 

intensiever gericht op drukke reisrelaties, met als 

gevolg dat er minder prioriteit ligt bij Servicebussen en 

Regiotaxi. Hieronder zijn enkele grafieken en tabellen 

opgenomen ter illustratie van het algemene beleid. 

(N.B. voor alle grafieken geldt dat door de 

concessiewisseling de maand december 2009 in 

sommige gevallen niet compleet is) 

4.1 Qliners/Q-link 

De productformule Qliner is een hoogwaardig product 

dat voornamelijk gericht is op de forens. In de 

afgelopen jaren is conform provinciaal beleid meer en 

meer ingezet op het vergroten van de kwaliteit van 

Qliner-verbindingen van/naar de stad Groningen. In 

2014 is een deel van de Qliner verbindingen (Leek, 

Roden en Annen naar Groningen) overgegaan op de 

nieuwe Q-Link formule. Derhalve is het lastig om de 

jaren 2013 en 2014 met elkaar te vergelijken. In de 

eerste grafiek zijn alleen de reizigersaantallen in de 

Qliners tot en met 2013 opgenomen, daarna is een 

grafiek opgenomen met de nieuwe Q-linklijnen en het 

aantal check-ins gemaakt met de OV-chipkaart per lijn 

in 2014. 

Grafiek 19: Reizigersaantallen Qliners afgelopen jaren 
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Grafiek 20: Totaal aantal check-in OV-chipkaart Q-links 2014 
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4.2 LijnBelBus 

Voor de LijnbelBus productformule geldt dat alleen 

het deel van de dienstregeling wordt uitgevoerd waar 

de reiziger behoefte aan heeft. Het aantal afgelegde 

kilometers kan dus varieren afhankelijk van de vraag 

van reizigers. 

In onderstaande grafiek staat het totaal aantal 

gereden kilometers van de LijnBelBussen van alle 

regloconcessies gecombineerd. 

Grafiek 21: Ontwikkeling LijnBelBus kilometers van alle regloconcessies 
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In 2011 zijn meer vaste Iijnen omgezet in een 

LijnBelBus. Hierdoor is in 2011 het gebruik gestegen. 

Deze trend heeft zich in de eerste maanden van 2012 

doorgezet, echter vanaf mei 2012 is een scherpe 

daling ingezet. Bezuinigingen en het voorzien van alle 

LijnBelBussen met OV-chipkaart apparatuur (wat een 

beeindiging van de mogelijkheid tot gratis reizen tot 

gevolg had) hebben ervoor gezorgd dat in de tweede 
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helft van 2012 het gebruik lager ligt dan in het eerste 

deel van dat jaar. Deze trend heeft zich in 2013 en 

2014 verder doorgezet. 

De LijnBelBus betreft een vangnetvoorziening. Het OV-

bureau kent geen groeidoelstelling op de 

LijnBelBussen. 

4.5 Regiotaxi 

De productformule Regiotaxi is een aanvulling op het 

reguliere openbaar vervoer. Er zijn twee 

Regiotaxiproducten die in samenwerking worden 

aangeboden, te weten het Wmo-vervoer (in opdracht 

van de gemeenten) en het Collectief Vraagafhankelijk 

openbaar Vervoer (CVV) (in opdracht van het OV-

bureau). Beide opereren onder de naam Regiotaxi en 

worden uitgevoerd in hetzelfde kleinschalige en 

rolstoeltoegankelijke materieel. Onderstaand wordt 

ingegaan op het openbaar vervoer aspect van de 

Regiotaxi. In 2010 is naast CW-vervoer ook gestart 

met een andere vorm van vraagafhankelijk vervoer in 

de vorm van de LijnBelBus, deze vervoersvorm valt 

niet onder de Regiotaxi. 

Grafiek 22: Ontwikkeling aantal reizigers CVV-Regiotaxi naar regio 
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In 2012 zijn de vervoerwaarden van de Regiotaxi 

aangepast. Dit heeft, samen met krimpontwikkelingen 

in de meeste regio's, een daling van het aantal 

reizigers veroorzaakt. De meeste effecten zijn 

zichtbaar in de regio's Noord en Zuidwest Groningen. 

In 2014 is een verdere daling zichtbaar van het gebruik 

van de Regiotaxi. 

(N.B. de Regiotaxi betreft een vangnetvoorziening. Het 

OV-bureau kent geen groeidoelstelling ten aanzien van 

de productformule Regiotaxi.) 
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Grafiek 23: Gemiddeld aantal gereden kilometer per rit 

Noord Oost Zuidwest Noord Drenthe Zuidoost Zuidwest 
Groningen Groningen Groningen Drenthe Drenthe 

De aanpassing van de vervoersvoorwaarden in 2012 

heeft beperkte invloed gehad op de gemiddelde 

verplaatsing (aantal afgelegde kilometers) van 

reizigers per gereden rit. Het aantal ritten is in 2014 

verder afgenomen, waardoor de totale kosten voor 

het vervoer zijn afgenomen naar een niveau van € 

500.000. In onderstaande grafiek is de 

kostenontwikkeling van de Regiotaxi weergegeven 

uitgesplitst naar provincie en contract. 

Grafiek 24: Ontwikkeling kosten Regiotaxi afgelopen jaren 
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Bijiage concessie-indeling 
Afbeelding: indeling concessies OV-bureau Groningen Drenthe vanaf december 2009 

^ mmm mmm G D - C O n G G S S i e 

GD bovenliggende buslijnen Groningen Drenthe 
HOV hoogwaardige Iijnen 305, 314 en 327* 

Q315 hoogwaardige lijnconcessie 315 
NG regioconcessie Noord Groningen 

OG regioconcessie Oost Groningen 
*lijn 327 rijdt niet meer sinds 2012 

ZWG regioconcessie Zuidwest Groningen 
NDH regioconcessie Noord Drenthe en Haren 
ZOD regioconcessie Zuidoost Drenthe 

ZWD regioconcessie Zuidwest Drenthe 
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Gemeente 
Onderwerp Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 V T r O n i n Q G / l 

per dienstregeling 2014 

Steiier Menno Oedekerk 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon ( 0 5 0 ) 3 6 7 84 4 6 Bijlageln) 4 Onskenmerk 5 1 5 4 8 1 4 

Datum 2 6 - 0 8 - 2 0 1 5 Uw brief van - Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Bij bespreking van de Ontwerp Dienstregeling bus 2016 in de raadscommissies van 13 mei 
2015 en 17 juni 2015 heeft u ons gevraagd naar de effecten van het opheffen van lijn 4 en 5 
per dienstregeling 2014 op - met name - de Oosterparkwijk. U gaf aan deze effecten te willen 
meewegen in uw standpunt over het voomemen om lijn 7 per dienstregeling 2016 op te 
heffen. 

Hierbij sturen wij u de effectbepaling van het opheffen van de lijnen 4 en 5 per dienstregeling 
2014 toe. Ook gaan wij nader in op de effecten van de voorgenomen opheffing van lijn 7 per 
dienstregeling 2016. 

Effecten zijn het gevolg van meerdere wijzigingen in het netwerk 
De wijzigingen in de dienstregeling 2014 waren onderdeel van een grotere afweging. Zo zijn 
er per dienstregeling 2014 meerdere wijzigingen doorgevoerd die (in meer of mindere mate) 
effect hebben gehad op delen van de stad en gebruik van de bus. Zo is bijvoorbeeld het Q-
linknetwerk geihtroduceerd en hebben enkele buurten een hoogfrequentere busbediening aan 
de rand in plaats van in (of door) de wijk gekregen. Het gaat dan om de 
Buitenhof/Kranenburg, Hortus- /Oranjebuurt en de Oosterparkwijk. Voor deze buurten gaan 
we hieronder in op de wijzigingen en effecten per buurt. In de bijiagen 1, 2 en 3 treft u de 
uitgebreidere analyse. In bijiage 4 worden per buurt de verschillen tussen de dienstregeling 
2013 en 2014 aangegeven. 

Buitenhof/Kranenburg 
Per dienstregeling 2014 is lijn 4 vanaf P+R Hoogkerk (via onder andere Kranenburg, 
Buitenhof, Hoofdstation, en Grote Markt) naar de Oosterparkwijk opgeheven. Reizigers van 
en naar de Buitenhof en Kranenburg kregen daar op een grotere loopafstand een significant 
sneller en frequenter altematief voor terug. Ook zijn er, onder andere door de introductie van 
het Q-linknetwerk, meer rechtstreekse busverbindingen ontstaan met de Buitenhof en 
Kranenburg. De busfrequentie voor de Buitenhof/Kranenburg is toegenomen van 2 keer naar 
6 tot 18 keer per uur. Daarmee is ook het aantal reizigers toegenomen: bij de haltes 
Eemsgolaan en nieuwe halte Kranenburg is gemiddeld het aantal instappers naar de 
binnenstad en het Hoofdstation met respectievelijk 125% en 155% toegenomen. 
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2 Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per dienstregeling 2014 

Ook is er een grote toename te zien van reizigers naar de haltes in de omgeving van de 
busbaan Peizerweg/Koeriersterweg. 

Hortus-ZOranjebuurt 
Lijn 5 verdween met de ingang van dienstregeling 2014 uit de Hortus- en Oranjebuurt. Ook 
lijn 15 rijdt niet langer door de Oranjebuurt. Het deel van de route van lijn 15 door de 
Oranjebuurt is vervangen door lijn 9. 

Dit heeft een aantal voordelen: 
1) De bussen op de 'oude' lijn 15 waren vaak vol. Dit kwam voomamelijk door studenten 

van en naar Zemike. Daarmee was de 'oude' lijn 15 minder aantrekkelijk voor de 
Oranjebuurt. Doordat de 'nieuwe' lijn 15 (als 'studentenlijn') via de Westelijke Ringweg 
rijdt, is de druk op lijn 9 navenant minder. Lijn 9 is daarmee (veel) aantrekkelijker voor de 
buurt; 

2) Tot 2014 waren reizigers uit de Oranjebuurt in weekenden en avonden aangewezen op een 
minder rechtstreekse verbinding met het Hoofdstation (met lijn 5 via de Hortusbuurt). Per 
dienstregeling 2014 ontstond een verbinding in de weekenden en avonden tussen 
Paddepoel, Oranjebuurt en Hoofdstation; 

3) De frequentie van de huidige lijn 9 (via Prinsesseweg en Wilhelminakade) is nu met vier 
per uur per richting overdag op doordeweekse dagen twee keer zo groot als de 'oude' lijn 
5; 

4) Aan de oostzijde rijden via de Nieuwe Ebbingestraat met lijn 2 en 11 hoogfrequent 
bussen. Dit zijn de vervangende haltes van de reizigers die voorheen de haltes van de 
'oude' lijn 5 in de Hortusbuurt gebruikten. 

Het aantal incheckers uit de Hortusbuurt was in 2014 12% lager dan in 2013. Echter, omdat 
buslijnen 2 en 11 in 2014 circa 1,5 maand niet via de Nieuwe Ebbingestraat reden (vanwege 
werkzaamheden), zijn 2013 en 2014 niet goed met elkaar vergelijkbaar. 

Voor de Oranjebuurt aan de westzijde is een beter beeld te schetsen. Het aantal reizigers vanaf 
de westzijde naar de binnenstad is afgenomen. Naar het Hoofdstation is echter groei te zien. 
Dat is te verklaren door de aantrekkelijker lijn 9 (als vervanging van de vaak drukke lijn 15) 
en een snellere verbinding via diezelfde lijn 9 in de avonden en weekenden. Ook in Paddepoel 
zien we een toename van het aantal reizigers. Die toename is waarschijnlijk te verklaren door 
studenten die in Paddepoel uitstappen en overstappen op lijn 15 naar Zemike. 

Oosterparkwijk 
Per dienstregeling 2014 is lijn 4 in het westelijke gedeelte van de Oosterparkwijk vervangen 
door een frequentere bediening door streeklijnen 40, 61, 65 en lijn 7 via de 'oude' route van 
lijn 4. Het gaat om de route Hanzeplein, Dirk Huizingastraat, Linnaeusplein en 
Zaagmuldersweg. 

Ten oosten van de Zaagmuldersweg zijn in de Florabuurt haltes opgeheven en is een nieuw 
haltepaar toegevoegd. De opgeheven haltes hadden een relatief laag gebmik. Gebruikers van 
deze haltes kregen hier op een wat grotere loopafstand een hahe met een hogere busfrequentie 
voor terug. In het westelijke gedeelte van de Oosterparkwijk zijn geen haltes opgeheven. 

De streeklijnen die in de Oosterparkwijk gingen rijden, zorgden voor nieuwe verbindingen 
naar o.a. Middelstum, Winsum en Bedum. Daamaast zorgen de nieuwe lijnvoering van lijn 3 
en 4 voor nieuwe verbindingen naar P-t-R Hoogkerk en Leek/Roden. De rechtstreekse 
verbinding met Vinkhuizen en Groningen-Zuid verdween echter. De verbinding met het 
Hoofdstation bleef en werd frequenter. 
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3 Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per dienstregeling 2014 

Het totaal aantal reizigers vanuit de Oosterparkwijk naar de binnenstad en het UMCG is in 
2014 (t.o.v. 2013) afgenomen. Ook is het inteme busverkeer in de Oosterparkwijk 
gehalveerd. Dit zijn waarschijnlijk deels reizigers die vanuit de Florabuurt naar het 
Linnaeusplein gingen om boodschappen te doen. Op de verbinding Oosterparkwijk -
Hoofdstation is de groei 13%. 

Verder heeft de mutatie in de Oosterpark ertoe geleidt dat het aandeel reizigers naar 'Stad 
Overig' (dit is voor het overgrote deel het 'lint' tussen P3 en Kempkensberg waar voorheen 
lijn 8 reed) fors is gedaald, terwijl er een nieuwe groep reizigers bij is gekomen naar 
Middelstum, Winsum en vooral Bedum. 

Wat de precieze gevolgen van (alleen) de aanpassingen van lijn 4 in (alleen) de 
Oosterparkwijk zijn, hebben we hierboven zo goed mogelijk inzichtelijk gemaakt. Het is wel 
van belang u te realiseren dat deze aanpassingen deel uitmaken van een breder spectmm van 
maatregelen, in een groter aantal buurten dan alleen de Oosterparkwijk. Daarbij heeft het per 
dienstregeling 2014 gekozen openbaar vervoemetwerk per saldo tot een reizigersgroei geleid. 
Met name de rechtstreekse, significant snellere en frequentere verbindingen met het 
Hoofdstation leiden tot meer reizigers. Op relaties waar nu minder busreiziger zijn, wordt 
mogelijk meer gebruik van de bijvoorbeeld de fiets gemaakt. 

Lijn 7 in dienstregeling bus 2016 
In de voorstellen voor de dienstregeling per medio zomer 2016 is het opheffen van lijn 7 en 
de introductie van Q-link 1 opgenomen. In onze brief van 30 juni j l . hebben wij bij u 
aangegeven dat het dagelijks bestuur van het OV-bureau een voorbehoud heeft gemaakt met 
betrekking tot het opheffen van lijn 7 tussen Hoofdstation, UMCG en Station Noord per 
medio zomer 2016. Dit mede naar aanleiding van uw verzoek. 

Het voorstel om lijn 7 op te heffen moet in samenhang met de verdere implementatie van het 
Q-linknetwerk worden gezien. Een goed Q-linknetwerk is belangrijk voor de stedelijke 
bereikbaarheid. In relatie tot lijn 7 zijn de introductie van de nieuwe Q-link 1 en de 
gedeeltelijk verandering in de route van Q-link 5 relevant. Q-link 5 rijdt dan niet meer tussen 
UMCG Zuid en Station Europapark, maar tussen UMCG Zuid en P-i-R Meerstad. Q-link 1 
gaat per medio zomer 2016 rijden tussen Zuidhom - P+R Reitdiep - Zemike - Noorderstation 
- UMCG Noord - UMCG Zuid - P+R Europapark - Station Europapark. 

Lijn 7 verbindt nu het Noorderstation via de Korrewegwijk en Oosterpark met UMCG Zuid 
en gaat verder naar het Hoofdstation. Het nu voor lijn 7 beschikbare exploitatiebudget 
(jaarlijks circa € 500.000,-) is nodig om de genoemde verbeteringen met Q-link 1 en 5 te 
realiseren. Reden dat voor het opheffen van lijn 7 is gekozen, is dat op het zuidelijke deel van 
lijn 7 een gelijkwaardige verbinding blijft bestaan met streeklijnen 61 en 65 en dat Q-link 1 de 
functie van lijn 7 tussen UMCG Zuid en Station Noord overneemt. Ook is het gebmik van lijn 
7 relatief beperkt. 

De gevolgen van het opheffen van lijn 7 en de introductie van Q-link 1 en wijzingen van Q-
link 5 zijn: 

- De verbinding UMCG Zuid - Noorderstation verbetert met Q-link 1 zowel in 
frequentie als reistijd. Q-link 1 doet naast UMCG Zuid ook UMCG Noord aan; 
De verbinding Oosterparkwijk - UMCG Zuid - Gedempte Zuiderdiep - Hoofdstation 
blijft met buslijnen 61 en 65 intact. Lijn 65 gaat twee keer per uur rijden. Per richting 
rijdt dan ongeveer elk kwartier een bus. De bediening op deze corridor blijft met 
opheffing van lijn 7 en toevoeging van 65 van dezelfde kwaliteit; 
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4 Evaluatie effecten verandering buslijn 4 en 5 per dienstregeling 2014 

- Met het opheffen van lijn 7 verdwijnt de busverbinding tussen UMCG Zuid en 
Oosterparkwijk enerzijds en de Korrewegwijk en Noorderstation anderzijds. Naar 
verwachting betreft dit circa 25-35 reizigers per dag. Dit zijn ongeveer 6.000 reizigers 
per jaar; 

- Met overstap blijft de verbinding tussen de Oosterparkwijk en station Noord wel 
bestaan. Vanuit de Oosterparkwijk moet dan bij het UMCG naar het Noorderstation 
worden overgestapt; 

- Reizigers met lijn 7 vanuit de Korrewegwijk zijn aangewezen op lijn 2. Jaarlijks gaat 
het om circa 1.000 reizigers. 

Onze conclusie is dat het gebmiken van de beschikbare middelen van lijn 7 voor Q-link 1 per 
saldo het openbaar vervoer verbetert. 

Wij vertrouwen crop u hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
burgemeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, de secretaris, 
Peter den Oudsten Peter Teesink 
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Bijiage 4 'Verschil bereikbaarheid per bus in 2014 t.o.v. 2013 voor 
Buitenhof, Oranjebuurt/Hortusbuurt en Oosterparkwijk' 

Per dienstregeling 2014 zijn er meerdere wijzigingen doorgevoerd die (in meer of mindere 
mate) effect hebben op delen van de stad en gebruik van de bus. Zo is het Q-linknetwerk 
geintroduceerd en hebben enkele buurten een hoogfrequentere busbediening aan de rand in 
plaats van in en door de wijk gekregen. Met betrekking tot dit laatste gaat het om de 
Buitenhof/Kranenburg en Hortusbuurt/Oranjebuurt en de Oosterparkwijk. In deze bijiage 
wordt op het verschil in bereikbaarheid per bus in deze gebieden ingegaan. 

IJLAGE 
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Verschil bereikbaarheid per bus in Buitenhof in 2014 t.o.v. 2013 

- In 2013 lijn 4 via Eemsgolaan en Hunsingolaan door Kranenburg en Buitenhof; 
- In 2013 lijn 4 2x per uur per richting tussen P-i-R Hoogkerk en Oosterparkwijk via o.a. 

Hoofdstation, Grote Markt, UMCG Noord en UMCG Zuid; 
- In 2013 bediende lijn 4 vier haltes in Kranenburg en Buitenhof; 
- In 2013 geen frequente bediening van een of meerdere haltes op de busbaan Peizerweg 

tussen P+R Hoogkerk en halte Verzetstrijderslaan; 
- In 2014 op streeklijnen 85, 86, 89 en 133 in de spits na geen bussen via Eemsgolaan 

en Hunsingolaan door Kranenburg en Buitenhof; 
- In 2014 tussen 6 en 18 keer per uur per richting bediening van de nieuwe halte 

Kranenburg en halte Eemsgolaan (voormalige halte P+R- CityBus lijn 21); 
- In 2014 nieuwe rechtstreekse busverbindingen tussen de Buitenhof en Kranenburg met 

onder andere Kardinge, Lewenborg, Beijum, Leek en Roden; 
- In 2014 zijn de in 2013 al bestaande verbindingen met Hoofdstation en binnenstad 

significant frequenter en sneller. 

BANSEWEER 
Sportpark 
Hoogkerk 

Figuur 1 Situatie Buitenhof dienstregeling 2013 

ronmgen 

Figuur 2 Situatie Buitenhof dienstregeling 2014 
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Verschil bereikbaarheid per bus in Oranjebuurt/Hortusbuurt in 2014 t.o.v. 
2013 

Oranjebuurt: 
In 2013 bediening van Oranjebuurt door lijn 15 'Zemike - Hoofdstation' via 
Westersingel en lijn 5 'Station Noord - Martiniziekenhuis' via o.a Selwerd, 
Paddepoel, Hortusbuurt, Grote Markt, Hoofdstation, Coendersborg en 
Martiniziekenhuis; 

- Per half 2013 een groot deel van de ritten van lijn 15 Hoofdstation - Zernike als lijn 
115 'buitenom' via Westelijke Ringweg; 
Per half 2013 blijft lijn 15 overdag minimaal vier keer per uur per richting rijden via 
Oranjebuurt; 
In heel 2013 rijdt lijn 5 overdag twee keer per uur per richting door Oranjebuurt en 
Hortusbuurt; 
In heel 2013 in avonduren en weekenden tussen Oranjebuurt en binnenstad en 
Hoofdstation rijdt lijn 15 niet. Deze reizigers kunnen kiezen voor de minder 
rechtstreekse route via Hortusbuurt met lijn 5; 

- In 2014 met volledig 'buitenom' laten rijden van lijn 15 via de Westelijke Ringweg is 
ervoor gekozen om de verbinding met de meeste reizigers via Prinsesseweg en 
Wilhelminakade op het routedeel van de 'oude' lijn 15 tussen Paddepoel en 
Hoofdstation via de Oranjebuurt te behouden; 
In 2014 neemt lijn 9 de functie voor de Oranjebuurt van lijn 15 over; 
In 2014 betekent dit voor Oranjebuurt minder voile bussen en een meer 
rechtstreekse/snellere verbinding in avonden en weekenden naar de binnenstad en 
Hoofdstation; 

Hortusbuurt: 
In 2013 overdag twee keer per uur per richting bediening van de Hortusbuurt met lijn 
5 tussen Station Noord en Martiniziekenhuis; 
In 2014 verdween het trajectdeel van lijn 5 tussen de Prinsesseweg en Nieuwe 
Ebbingestraat; 
In 2014 is Hortus aangewezen op de lijnen 2 en 11 aan de oostzijde. Overdag rijden 
deze 8 keer per uur. 
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Figuur 3 Situatie Buitenhof dienstregeling 2013 

Selwerd 

Figuur 4 Situatie Buitenhof dienstregeling 2014 
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BULAGE 

Verschil bereikbaarheid per bus in Oosterparkwijk in 2014 to.v. 2013 

Westelijke gedeelte Oosterparkwijk 
In 2013 lijn 4 2x per uur per richting tussen P+R Hoogkerk en Oosterparkwijk via o.a. 
Hoofdstation, Grote Markt, UMCG Noord en UMCG Zuid; 
In 2013 lijn 8 2x per uur per richting tussen Station Noord - Oosterparkwijk -
Europapark; 
In 2013 stadslijn 3 Vinkhuizen-Lewenborg, stadslijn 6 Hoomsemeer - Beijum en 
streeklijnen 40, 61, 65, 163, 165, 317 hoogfrequent aan de noordzijde via 
Oosterhamr iktrace; 

- In 2013 aan lijn 78 en 140 aan de zuidzijde; 
Per 2014 rijdt lijn 8 niet meer tussen Station Noord, Oosterparkwijk en Europapark, 
maar als lijn 7 tussen Station Noord, Europapark, binnenstad en Hoofdstation; 
In 2014 wordt lijn 4 P+R Hoogkerk - Oosterparkwijk door Oosterparkwijk 
opgeheven; 
In 2014 bediening van lijn 4 voor het westelijke gedeelte van de Oosterparkwijk met 
name vervangen door een frequentere bediening door streeklijnen 40, 61, 65 en lijn 7 
via de 'oude' route van lijn 4; 
Het gaat om de route Hanzeplein, Dirk Huizingastraat, Linnaeusplein en 
Zaagmuldersweg. 
De route Oosterparkwijk - Hoofdstation is in 2014 significant sneller dan de route in 
2013; 

- In het westelijke gedeelte van de Oosterparkwijk zijn geen haltes opgeheven. 

Oostelijke gedeelte Oosterparkwijk (ten oosten van Zaagmuldersweg) 
In 2013 lijn 4 2x per uur per richting tussen P+R Hoogkerk en Oosterparkwijk via o.a. 
Hoofdstation, Grote Markt, UMCG Noord en UMCG Zuid; 

- In 2013 lijn 8 2x per uur per richting tussen Station Noord - Oosterparkwijk -
Europapark; 

- In 2013 stadslijn 3 Vinkhuizen-Lewenborg, stadslijn 6 Hoomsemeer - Beijum en 
streeklijnen 40, 61, 65, 163, 165, 317 hoogfrequent aan de noordzijde via 
Oosterhamriktrace; 

- In 2013 aan lijn 78 en 140 aan de zuidzijde; 
- Per 2014 rijdt lijn 8 niet meer tussen Station Noord, Oosterparkwijk en Europapark, 

maar als lijn 7 tussen Station Noord, Europapark, binnenstad en Hoofdstation; 
- In 2014 wordt lijn 4 P+R Hoogkerk - Oosterparkwijk door Oosterparkwijk 

opgeheven; 
- Ten oosten van de Zaagmuldersweg zijn in de Florabuurt vier haltes opgeheven en is 

een nieuw haltepaar aan de zuidzijde op het Damsterdlep toegevoegd; 
De opgeheven haltes hadden een relatief laag gebruik; 
Gebruikers van deze haltes kregen hier op een wat grotere loopafstand een halte met 
een hogere busfrequentie voor terug. Aan de noordkant betreft dit lijn 3 en 4 via het 
Oosterhamriktrace, aan de westzijde streeklijnen 40, 61, 65 en lijn 7 via de 'oude' 
route van lijn 4 via Zaagmuldersweg en aan de zuidzijde lijn 140 en 78. Aan de 
zuidzijde is een nieuw haltepaar op het Damsterdlep aangelegd. Dit betreft de halte 
Florakade; 

- De streeklijnen die in de Oosterparkwijk gingen rijden, zorgden voor nieuwe 
verbindingen naar o.a. Middelstum, Winsum en Bedum. De nieuwe lijnvoering van 
lijn 3 en 4 zorgden voor nieuwe verbindingen naar P+R Hoogkerk en Leek/Roden, 
terwijl de rechtstreekse verbinding met Vinkhuizen en Groningen-Zuid verdween; 

- De route Oosterparkwijk - Hoofdstation is in 2014 significant sneller dan de route in 
2013. 
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Uittreksel verslag B&V 13 mei 2015 inzake concept OV-dienstregeling 
 

B3. Ov-bureau Groningen Drenthe: Jaarverslag & Jaarrekening 2014 

(collegebrief 16 april 2015) 

+ 

Ov-bureau: Ontwerpbegroting 2016 en ontwerp Dienstregeling bus 2016 

(collegebrief 23 april 2015) 

Dhr. Koks (SP): 

 De fractie doet geen uitspraak over het stuk betreffende de dienstregeling omdat het overleg 

met bewonersorganisaties nog loopt. 

 Bereikbaarheid Oosterpark: de evaluatie over de effecten van de opheffing van de lijnen 4 en 5 

ontbreekt in het jaarverslag. 

 Wat zijn de risico’s van het feit dat andere openbaar vervoerbedrijven juridische procedures 

hebben aangespannen? Dit geldt vooral voor het personeel van Qbuzz. Kan het personeel niet 

beter bij een werkgeversorganisatie worden ondergebracht? Is het college bereid hiernaar 

onderzoek te doen? 

 De fractie is voor inkomensgerelateerde tarieven. Is het college bereid bij het ov-bureau 

gereduceerde tarieven te bepleiten voor bepaalde doelgroepen? 

 De fractie is blij dat voor 2016 geen veranderingen in de bereikbaarheid voor de Grote Markt 

of de lijnen door de A-straat worden aangekondigd. Betekent dat dit niet gaat gebeuren voor 

2016? 

Dhr. Maat (Stadspartij): 

 Vindt het een gedegen jaarverslag. 

 De fractie is voorstander van handhaving van de bushaltes op de Grote Markt. Als het college 

nieuwe lijnen voorstelt, moeten er alternatieven zijn. Ook moeten de voorstellen met de 

inwoners worden besproken. 

 Is er een verklaring voor het afnemen van het regio- en stadsvervoer? 

 De wegbeheerders in Groningen: wordt het ov-bureau goed geïnformeerd door hen? 

 De fractie is tevreden met de lijnen 61 en 65 die door de Oosterparkwijk gaan. 

 Lewenborg heeft geen spitsbediening meer. Spreker vindt dat een probleem. Lijn 3 zou naar 

de rijksweg kunnen worden doorgetrokken. 

Mw. Brokken (PvdD): 

 Stelt voor aanpassingen aan de dienstregeling te beperken tot één keer per jaar. 

 Hoe komt het dat het aantal reizigers niet is gestegen? 

 De aanpak ten aanzien van duurzaamheid en fijnstof is goed en mag worden voortgezet. 

 Aan de 40% kortingsregeling kan meer bekendheid worden gegeven. Kan de toegankelijkheid 

van de regeling worden verbeterd? 

 Wat zijn de baten voor het vervoerbedrijf bij het niet juist uitchecken? Kan het efficiënter? 

 Het oplaadapparaat staat soms binnen de poortjes van winkels. Het moet openbaar 

toegankelijk zijn. 

 Het marketingbudget: de fractie vindt het bedrag overdreven hoog. 

 Het maximumsalaris van de directeur is te hoog. 

 Kosten informatiezuilen: de kosten zijn hoog. Hoeveel elektriciteit gebruiken de zuilen? 

 Verplaatsen buspost naar de Peizerweg: geeft dit overlast aan de Peizerweg? 

Dhr. Blom (VVD): 

 Vindt het niet goed dat op basis van aannames vergoedingen voor het vervoer worden 

verstrekt. De werkelijke cijfers zijn er en die vormen de juiste basis. 

 Geeft complimenten voor het uitrollen van het DRIS. 

 Wat is de stand van zaken bij het verlengen van de concessie? 

 HOV-as-West: is er winst te behalen doordat bussen niet meer in de files staan aan de 

Parkweg? 
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 Buslijn van en naar het vliegveld: een efficiëntere route is nodig. 

Dhr. Ruddijs (PvdA): 

 Duurzaamheid en milieueffecten: de inzet kan beter. Ligt de prioriteit bij fijnstof of bij 

brandstof? Duurzaamheid moet worden uitgediept en gespecificeerd. Dan kan de stad kiezen. 

Is het college bereid dit in het bestuur naar voren te brengen? 

Mw. Jongman (ChristenUnie): 

 Is tevreden over de stukken. 

 Open data: dit is een goede zaak. 

 DRIS-panelen geven goede informatie aan de reizigers. 

Dhr. Castelein (D66): 

 Vindt de stukken er goed uitzien en maakt geen opmerkingen. 

Dhr. Leemhuis (GroenLinks): 

 Vraagt een reactie op een schriftelijke vraag over een experiment met busvervoer voor 

minima. 

Dhr. Ubbens (CDA): 

 Vraagt aandacht voor de toegankelijkheid van het openbaar vervoer. 

Wethouder Van Keulen: 

 Weet niet hoeveel stroom een DRIS-paneel gebruikt. 

 De locatie van oplaadpalen: het is niet verkeerd dat de palen achter toegangspoortjes staan. 

 Het aantal reizigerskilometers en het aantal reizigers binnen de stad zijn toegenomen. 

 Salaris directeur: de persoon in kwestie heeft de top nog lang niet bereikt. De vraag is of het 

college er iets van moet willen zeggen. 

 De opmerkingen van bewonersorganisaties worden meegenomen naar de nieuwe 

dienstregeling. Het is goed als de commissie nu opmerkingen maakt over de voorlopige 

dienstregeling. In het najaar wordt de definitieve versie vastgesteld. 

 De wethouder zegt toe dat de effectenbepaling van het opheffen van de lijnen 4 en 5 naar de 

raad komt. 

 Risico’s bij procedures andere openbaar vervoerbedrijven: het aanbestedingsproces gaat 

verder en zo wordt getracht de risico’s te ondervangen. Deze risico’s worden nooit op het 

personeel afgewend. 

 Inkomensafhankelijke tarieven: via de Stadjerspas was het mogelijk een gereduceerd tarief te 

verkrijgen. De wethouder voor sociale zaken komt erop terug. 

 Volgend jaar is het noodzakelijk de dienstregeling een keer extra aan te passen vanwege het 

gereedkomen van de busbaan aan de Peizerweg in maart 2016. 

 Verplaatsen buspost naar Peizerweg: de overlast blijft binnen de perken. 

 Duurzaamheid staat binnen het ov-bureau hoog op de agenda. De meeste winst wordt behaald 

bij de aanschaf van nieuwe bussen. Dit gebeurt bij de nieuwe concessie. In september praat de 

raad over het nieuwe programma van eisen en dan kan duurzaamheid aan de orde komen. 

 Bushalte Grote Markt: dit komt bij de binnenstadvisie aan de orde. Die komt voor de zomer. 

 De afname van het aantal reizigerskilometers in het buitengebied kan te maken hebben met de 

belangstelling voor de bussen op de HOV-assen. De mensen nemen dan geen regionaal 

vervoer. 

 De kleine lijnen zoals de lijnen 6, 8 en 9 groeien met ongeveer 2% terwijl de lijnen met Q-link 

met 11% groeien. 

 Lewenborg: het klopt dat er minder bussen in de wijk zelf komen. Er komt een nieuwe 

bushalte vlakbij. Door de keerlus komen meer bussen dichter bij Lewenborg. 

 Experiment gratis openbaar vervoer voor ouderen: de wethouder voor Sociale Zaken komt 

erop terug. 
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1

Esther Dallinga

Van: Koos Ottes <Koos@ottes.info>

Verzonden: woensdag 9 september 2015 17:08

Aan: Griffie

Onderwerp: Beheer en Verkeer. vergadering 16sept 2015

Geachte gemeenteraad, 

 

Daar ik a.s. vrijdag 3 weken met vakantie ga, stuur ik u vast deze mail. 

Ik verbaas me over het feit dat in deze vergadering de definitieve dienstregeling 2016 besproken gaat worden. 

Hieronder valt uiteraard ook de routes via de binnenstad. 

Tot 21 september ligt de binnenstadvisie van het college ter inzage en kan dus nog geen beslissing en goedkeuring 

van de gemeenteraad voorliggen. 

Het vaststellen van een definitieve dienstregeling kan daarna  pas aan de orde komen. 

Mijns inziens doet een besluit  vooraf over deze dienstregeling afbreuk aan de democratie. 

Ik verzoek derhalve dit agendapunt  te schrappen en op het juiste tijdstip te heragenderen. 

 

Met vriendelijke groet, 
  
Ing. K. Ottes  
Consultant 
  
Ottes.consulting/OConsultancy 
Jaltadaheerd 5  
9737HA Groningen  
T: 050 - 855 32 85  
M:065 - 47 555 47 
E: k.ottes@oconsultancy.nl  / koos@ottes.info 
W: www.oconsultancy.nl / www.ottes.consulting 
  
   
Disclaimer: 
  
Dit e-mail bericht is slechts bestemd voor de (rechts) persoon aan wie het is gericht en bevat informatie 
die persoonlijk en/of vertrouwelijk is en niet openbaar mag worden gemaakt krachtens wet- of regelgeving of 
overeenkomst. Indien een ander dan geadresseerde dit e-mail bericht ontvangt of anderzins in handen krijgt 
is hij/zij niet gerechtigd tot kennisneming, verspreiding, openbaar maken of vermenigvuldigen daarvan. 
Hij/zij wordt verzocht ons ( +31 50 8553295)  onmiddellijk telefonisch op de hoogte te stellen en het e-mail 
bericht te vernietigen. Wij staan niet in voor de juiste en volledige overbrenging van de inhoud van een 
verzonden e-mail, noch voor tijdige ontvangst daarvan, noch voor de aanwezigheid van virussen. De Algemene 
voorwaarden van ons waarin een beperking van aansprakelijkheid is opgenomen, zijn op alle door OConsultancy 
aanvaarde opdrachten en afgesloten overeenkomsten van toepassing! 
  
Disclaimer: 
The information transmitted is intended only for the person or entity to whom or which it is addressed. 
Unauthorised use, disclosure or copying is strictly prohibited. The sender accepts no liability for the 
improper transmission of this communication, incorporated virusses nor for any delay in its receipt. Our 
common business terms uses limited liability for e-mail and applies to accepted orders and concluded 
contracts! 
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Geachte heer Ottes, 

 

Op woensdag 9 september jl. stuurde u de gemeenteraad een mail met het verzoek om het punt 
‘definitieve dienstregeling bus 2016’ te schrappen van de agenda van de commissie B&V van a.s. 
woensdag. Uw argument: de binnenstadsvisie ligt nog ter inzage, de dienstregeling betreft ook de 
routes in de binnenstad, en dus kan er nog geen besluit hierover genomen worden.  
 
Zoals u al via de automatische ontvangstbevestiging is gemeld (zie m.n. de daarin genoemde link), is 
uw mail naar alle raadsleden gestuurd, maar zult u zeer waarschijnlijk geen inhoudelijk antwoord van 
de raad als geheel ontvangen. 
 
In dit geval meende ik echter als ambtelijk ondersteuner van de raadscommissie toch even te 
moeten checken hoe de verhouding tussen de binnenstadsvisie en de dienstregeling 2016 precies 
ligt. Want u hebt uiteraard gelijk: er kunnen geen besluiten genomen worden over zaken die nog ter 
inzage liggen.  
 
Van ambtelijke zijde wordt mij het volgende verzekerd: De dienstregeling die nu voorligt heeft geen 
betrekking op de wijzigingen die worden voorgesteld in de binnenstadsvisie. Het kan wel zijn dat na 
de besluitvorming over de binnenstadsvisie eind dit jaar alsnog in de loop van 2016 aanpassing van 
de dienstregeling volgt. Maar hiervoor zal dan opnieuw het reguliere besluitvormingstraject rondom 
aanpassing van de dienstregeling moeten worden doorlopen.  
 
Ik hoop dat hiermee uw zorgen over het democratisch gehalte van de agendering a.s. woensdag zijn 
weggenomen. 
 
 
Met vriendelijke groet, 
 
Wolbert Meijer 
 
raadsadviseur  
gemeente Groningen 
 
telefoon: 050 367 7726 
email: wolbert.meijer@groningen.nl 
website: http://gemeente.groningen.nl/gemeenteraad  
aanwezig: ma - vr 
bezoekadres: Kreupelstraat 1 Groningen 
postadres: Postbus 20001 9700 PB Groningen 

 
 
 
 
Van: Koos Ottes [mailto:Koos@ottes.info]  
Verzonden: woensdag 9 september 2015 17:08 

Aan: Griffie 

Onderwerp: Beheer en Verkeer. vergadering 16sept 2015 

 
Geachte gemeenteraad, 
 
Daar ik a.s. vrijdag 3 weken met vakantie ga, stuur ik u vast deze mail. 
Ik verbaas me over het feit dat in deze vergadering de definitieve dienstregeling 2016 besproken gaat 
worden. 

mailto:wolbert.meijer@groningen.nl
http://gemeente.groningen.nl/gemeenteraad
mailto:Koos@ottes.info
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Hieronder valt uiteraard ook de routes via de binnenstad. 
Tot 21 september ligt de binnenstadvisie van het college ter inzage en kan dus nog geen beslissing en 
goedkeuring van de gemeenteraad voorliggen. 
Het vaststellen van een definitieve dienstregeling kan daarna  pas aan de orde komen. 
Mijns inziens doet een besluit  vooraf over deze dienstregeling afbreuk aan de democratie. 
Ik verzoek derhalve dit agendapunt  te schrappen en op het juiste tijdstip te heragenderen. 
 
Met vriendelijke groet, 

  
Ing. K. Ottes  
Consultant 
  
Ottes.consulting/OConsultancy 
Jaltadaheerd 5  
9737HA Groningen  
T: 050 - 855 32 85  
M:065 - 47 555 47 
E: k.ottes@oconsultancy.nl  / koos@ottes.info 
W: www.oconsultancy.nl / www.ottes.consulting 
  

   
Disclaimer: 
  
Dit e-mail bericht is slechts bestemd voor de (rechts) persoon aan wie het is gericht en bevat 

informatie die persoonlijk en/of vertrouwelijk is en niet openbaar mag worden gemaakt 

krachtens wet- of regelgeving of overeenkomst. Indien een ander dan geadresseerde dit e-mail 

bericht ontvangt of anderzins in handen krijgt is hij/zij niet gerechtigd tot kennisneming, 

verspreiding, openbaar maken of vermenigvuldigen daarvan. Hij/zij wordt verzocht ons ( +31 50 

8553295)  onmiddellijk telefonisch op de hoogte te stellen en het e-mail bericht te 

vernietigen. Wij staan niet in voor de juiste en volledige overbrenging van de inhoud van een 

verzonden e-mail, noch voor tijdige ontvangst daarvan, noch voor de aanwezigheid van virussen. 

De Algemene voorwaarden van ons waarin een beperking van aansprakelijkheid is opgenomen, zijn 

op alle door OConsultancy aanvaarde opdrachten en afgesloten overeenkomsten van toepassing! 
  
Disclaimer: 
The information transmitted is intended only for the person or entity to whom or which it is 

addressed. Unauthorised use, disclosure or copying is strictly prohibited. The sender accepts 

no liability for the improper transmission of this communication, incorporated virusses nor 

for any delay in its receipt. Our common business terms uses limited liability for e-mail and 

applies to accepted orders and concluded contracts! 
 
 
 

mailto:k.ottes@oconsultancy.nl
mailto:koos@ottes.info
http://www.oconsultancy.nl/
http://www.ottes.consulting/
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Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

Steller T. Zaal 

P 'Gemeente 

yjroningen 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon (050) 367 82 86 Bijlageln) 3 

Datum 2 ^ J U N 2015 Uw brief van -

Ons kenmerk 5046778 

Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw, 

Inleiding 

Op 27 mei 2014 heeft uw raad het voorstel 'Krediet HOV-as West 3e fase', vastgesteld. 
Tijdens de raadsvergadering is de motie 'Minimalisering overlast voor bewoners 
Parkweg' aangenomen. U verzoekt ons daarin te onderzoeken of extra maatregelen 
mogelijk zijn om de overlast voor de bewoners aan de Parkweg te minimaliseren en 
hiervoor binnen de begroting van het project ruimte te zoeken. hi deze brief geven we aan 
op welke wijze wij invulling hebben gegeven aan uw motie. Ons college geeft graag 
uitvoering aan uw motie omdat ook wij vinden dat compensatie voor de overlast die 
bewoners van de Parkweg ondervinden gewenst is. Zeker omdat we inmiddels hebben 
besloten om de busremise van de 'Bornholmstraat' te verplaatsen naar de Peizerweg. Dit 
heeft extra bussen op de HOV-as West - en dus ook op de 'buslus' - tot gevolg. 

Situatie blokje Parkweg - Buslus 
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Bladzijde 2 

Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

Geluidsonderzoeken 
Wij hebben een aantal onderzoeken laten verrichten om inzicht te krijgen in de 
geluidsproblematiek. Hieruit komt naar voren dat de meeste geluidsoverlast aan de 
achterzijde van het blokje Parkweg wordt veroorzaakt door het Emmaviaduct. De 
overlast aan de voorzijde komt door het reguliere verkeer. 
De conclusie over geluidstoename vanwege de 'buslus' is in het kort dat wij wettelijk 
gezien geen geluidsmaatregelen hoeven te treffen omdat het bij de buslus om een 
tijdelijke situatie gaat. Wij verwachten dat in rond 2019 de bus niet meer over deze route 
zal rijden omdat de HOV-as dan rechtstreeks -met een bustunnel- op het zuidelijk deel 
van het Hoofdstation aantakt. 

Wij hebben ook de effecten van de verplaatsing van de busremise van de Bornholmstraat 
naar de Peizerweg onderzocht. Vanwege de busremise stijgt het aantal bussen op de 
buslus van 500 naar 617 per etmaal; een toename van 0,6 dB. Met deze stijging blijft 
voor de buslus de conclusie dat wettelijk gezien geen geluidsmaatregelen hoeven te 
worden getroffen. 

Op grond van de wetgeving komen dus geen panden in aanmerking voor 
geluidsmaatregelen. Om de overlast voor bewoners Parkweg te minimaliseren hebben 
we gekeken naar een criterium op basis waarvan panden wel in aanmerking kunnen 
komen voor maatregelen. Uiteindelijk zijn we tot een 'gebiedscriterium' gekomen: het 
aaneengesloten blok woningen aan de Parkweg tussen Hoorsediep OZ en de 
Spaarnestraat. Dit blok komt in aanmerking voor geluidsmaatregelen. 

Wij vinden het door ons gehanteerde gebiedscriterium verdedigbaar: 
. uw motie had betrekking op woningen die dicht bij de buslus liggen. 
. het blokje woningen waarvoor wij geluidsmaatregelen willen treffen is in fysieke zin 
een geheel en ligt het dichtst bij de buslus. 

. bij het tegemoet komen van bewoners in deze situatie geldt dat ieder criterium arbitrair 
is. Dat gegeven op zich mag geen reden zijn om dan maar niets (met uw motie) te doen. 

Optics voor geluidswerende maatregelen 
Een aantal maatregelen om het effect van de geluidsbelasting van de bussen te reduceren 
is onderzocht. Volgorde: aanpak bron, overdracht (afscherming) en als laatste 
maatregelen aan woningen. 

Aanpak bron (stiller asfalt) 
Waar nodig en technisch mogelijk legt de gemeente bij wegen met een hoge 
verkeersintensiteit stil asfalt aan. Dit gebeurt als groot onderhoud aan de orde is. Bij 
kruispunten, bochten, invoegstroken wordt dit niet gedaan. Stil asfalt is gevoeliger voor 
slijtage dan standaard asfalt en wordt eerder stuk gereden. Bij lage snelheden is het 
geluidsreducerende effect bovendien beperkt. Op het rechte stuk van de buslus kan stil 
asfalt aangebracht worden. Het effect is beperkt: IdB. De extra kosten t.o.v. standaard 
asfalt bedragen ca. € 10.000,-. 
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Bladzijde 

Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

Afscherming langs de weg 
Een afscherming van 2.5 meter hoogte langs de weg heeft door de ligging van de weg 
t.o.v. van de woningen een beperkt effect: 1-3 dB. De kosten bedragen ca. € 370.000,-. 

Afscherming langs de tuinen 
Een scherm met een hoogte van 2.5 meter geeft op de begane grond een geluidsreductie 
van gemiddeld 2 dB. Op de eerste verdieping IdB. Op hogere verdiepingen valt de 
reductie weg. Het effect in de tuinen is beperkt door reflectie van geluid tegen de 
achtergevel. De kosten bedragen ca. € 106.250,-. 

Maatregelen aan woningen (isolatie van de achtergevels). 
a. Indien alle woningen aan de achterkant voorzien worden van isolerende 

maatregelen (o.a. dubbel glas) moet rekening gehouden worden met een 
kostenpost van 
ca. €423.000,-

b. Het aanbrengen van alleen gedempte ventilatievoorzieningen (mechanische 
ventilatie en kierdichting) is goedkoper. Bewoners kunnen dan zelf nog kiezen of 
ze de beweegbare ramen open of gesloten willen houden (dat kan bij a. niet meer). 
De kosten bedragen ca. € 170.000,-

Samengevat 
dB reductie Kosten ex. BTW 

Stiller asfalt 1 Ca. € 10.000,-
Afscherming langs weg 1-3 Ca. € 370.000,-
Afscherming langs tuinen 1-3 Ca. € 100.000,-
Isolatie achtergevel geluidsreductie 10 dB, 

kamers achterkeuit 
Ca. € 425.000,-

Isolatie achtergevel 'light' geluidsreductie 5 dB, 
kamers achterkant 

Ca. € 170.000,-

NB. De beschreven geluidsmaatregelen betreffen de maatregelen aan de achterkant van 
de woning omdat daar het aantal dB's vanwege de buslus toeneemt. 
Voor de goede orde zij vermeld, dat aan de voorkant van de woningen de 
geluidsbelasting hoger is dan aan de achterkant. 
Dit kan tot effect hebben dat bewoners het geluid van de voorkant van de woning als 
'harder' gaan ervaren. Dit geluid wordt namelijk manifester als aan de achterkiuit van de 
woning het geluidsniveau daalt. Een ander effect kan zijn dat het 'burengeluid ' als 
'harder' wordt ervaren. 

Overwegingen en keuze 
Overwegende: 

• dat de geluidsoverlast bij de woningen aan het 'blokje Parkweg' in belangrijke 
mate wordt veroorzaakt door het geluid van het Emmaviaduct en het geluid aan de 
voorkant van de woningen; 
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Bladzijde 4 

Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

• dat voor wat betreft de geluidsoverlast als gevolg van de buslus er sprake is van 
een tijdelijke situatie (de verwachting is dat rond 2019 de HOV-as aangetakt kan 
worden op de bustunnel aan de zuidkant van het hoofdstation); 

• dat stiller asfalt relatief weinig geluidsreductie opievert maar dat gezien de 
relatief lage kosten het een maatregel is die je 'altijd moet doen'; 

• dat een geluidscherm achter de tuinen a € 100.000,- relatief weinig 
geluidsreductie (in de tuinen) opievert; 

• dat de afscherming langs de weg/buslus ruimtelijk ongewenst is en niet doelmatig 
in de afweging van effect - kosten; 

• dat de isolatie achtergevel zorgt voor een beduidend lager geluidsniveau binnen in 
de woning aan de achterkant van het blokje; 

• dat de maximale variant hiervoor, ca. € 425.000,-, niet kan worden gedekt door 
de exploitatiebegroting; 

• dat isolatie light a € 170.000,- wel gedekt kan worden; 

is door ons gekozen voor: 
1. het geluid te reduceren bij de bron door 'stil' asfalt toe te passen. 
2. het treffen van geluidsmaatregelen 'light'aan de achterzijde van de woningen. 

Overwegingen daarbij zijn: 
. deze twee maatregelen dragen substantieel bij aan de geluidsreductie en zijn 
verdedigbaar vanuit de intentie van de motie; 

. de geluidsoverlast als gevolg van de buslus betreft een tijdelijke situatie. 

Overleg met betrokkenen 
Er heeft een aantal bewonersbijeenkomsten plaatsgevonden waarbij geluidsonderzoeken 
en de te treffen geluidsmaatregelen zijn toegelicht. 
Op 27 mei 2015 is met bewoners/eigenaren het voorstel van de gemeente besproken. 
Door een aantal aanwezigen is aangegeven het 'aanbod' te weinig te vinden. De ervaren 
overlast en onzekerheid waarin bewoners (vanwege gemeentebeleid) al jaren verkeren 
zouden de gemeente veel 'ruimhartiger' moeten maken. Bewoners voelen zich in de steek 
gelaten door 'de politick': 
• Al 5 jaar lang verkeren bewoners in onzekerheid; in de krant heeft gestaan dat het 

blokje gesloopt zal worden; bewoners willen weten waar ze aan toe zijn. 
• Over het stationsgebied wordt geen duidelijkheid gegeven. Uit de krant heeft men 

moeten lezen dat verplaatsing van Martiniplaza naar het stationsgebied onderzocht 
wordt. 

• Er wonen erg veel studenten in de wijk; dat veroorzaakt overlast. 
• Vrachtwagens van PostNL maken gebruik van de Parkweg; die geven's nachts en 

's ochtends vroeg lawaaioverlast. 
• De herinrichting van de Parkweg is niet overlegd en heeft alleen maar een 

onveiliger verkeerssituatie opgeleverd. 
• De 'dance-events' in het Stadspark geven geluidsoverlast. 
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Bladzijde 5 

Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

• De woningen verzakken (vanwege sanering?, aardbevingen?, sloop?). Nergens 
kan dit probleem 'geadresseerd' worden. 

Veel van deze door de bewoners verwoordde overlast en problemen hebben geen directe 
relatie met de 'buslus'. Het aantal studenten en de dance-events zijn onderwerpen waar 
wij veel aandacht aan besteden. 
Voor de ontwikkelingen rondom het stationsgebied geldt dat een aantal nog defmitiever 
vorm moet krijgen. Daardoor kunnen we nog niet op alle vragen een antwoord geven. 
Wij begrijpen en erkennen dat dit voor bewoners een onbevredigende situatie is. 

Wij zullen ons inspannen om omwonenden te betrekken bij de piannen voor het 
stationsgebied. De beschikbare informatie wordt gecommuniceerd via 
inloopbijeenkomsten, overieggen met betrokken organisaties en de 'website'. 

Van bewonerszijde is op de bijeenkomst vein 27 mei 2015 de vraag gesteld een 
geluidscherm te maken bij de bocht van de buslus bij de Zaanstraat. 
Wij hebben dit onderzocht en zijn tot de conclusie gekomen dat aan deze optie te veel 
nadelen kleven. Onze notitie hierover voegen wij bij. 

Financien 
De maatregelen die worden voorgesteld - stil asfalt en geluidsvoorzieningen aan de 
woningen- kosten tezamen € 210.000,-
. 'stil' asfah € 10.000,-
. geluidsvoorzieningen € 170.000,-
. begeleidingskosten € 20.000,-* 
. on voorzien € 10.000,-

Totaal € 210.000,-

Deze kosten worden gedekt uit de post 'onvoorzien' van de exploitatiebegroting HOV-as 
West 3' fase. 

*De ervaring leert dat maatregelen aan de woning vaak intensieve processen zijn: Bij alle 
individuele eigenaren moet maatwerk geleverd worden. De onderhoudstoestand v£Ui de 
woningen verschilt nogal per eigenaar-bewoner en eigenaar-verhuurder. Bij alle 
woningen moet bepaald worden wat tot achterstallig onderhoud gerekend wordt. 
Uitgangspunt is een 'normaal' onderhouden woning. 
(Achterstallig) onderhoud is een verantwoordelijkheid van de eigenaar; deze neemt de 
gemeente niet voor zijn rekening. 

Mogelijke consequenties 
De geluidsmaatregelen die aan de (meeste) woningen van het blokje Parkweg worden 
getroffen zijn geen gevolg van een wettelijke verplichting maar het gevolg van een motie 
van de raad. Wellicht dat andere bewoners -dan die van het blokje- ook zullen verzoeken 
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Bladzijde 5 

Onderwerp Motie Geluidsmaatregelen buslus Parkweg 

om geluidsmaatregelen. Boven hebben wij aangegeven dat wij het door ons gehanteerde 
gebiedscriterium verdedigbaar vinden. 

Vervolg 
Alle eigenaren van het blokje krijgen een brief. Daarin wordt informatie gegeven over de 
door ons voorgestelde maatregelen. Eigenaren die aangeven in aanmerking te willen 
komen voor de maatregelen worden bezocht. Met hen worden afspraken gemaakt over 
het 'hoe en wat'. De planning is de maatregelen in het voorjaar van 2016 te hebben 
uitgevoerd. 

Het aanbrengen van stil asfalt wordt onderdeel van de werkzaamheden van de aannemer. 

Conclusie 
Kort samengevat zijn onze bevindingen: 
. vanuit de wetgeving is er geen noodzaak om vanwege de 'buslus' geluidsmaatregelen 
te treffen; 

. de door ons voorgestelde maatregelen vinden we verdedigbaar in het licht van de 
meervoudige problematiek waarmee bewoners van het 'blokje Parkweg' te maken 
hebben. 

. de kosten van de maatregelen kunnen binnen de exploitatiebegroting worden 
opgevangen; 

. wij zullen ons inspannen om omwonenden te betrekken bij de piannen voor het 
stationsgebied; 

Wij vertrouwen u hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
emeester en wethouders van Groningen, 

de burgemeester, / de sccretaris, 
Peter den Oudsten Peter Teesink 

Bijiagen 
2 Verslag informatiebij eenkomst 27 mei 2015 
3 Verslag informatiebij eenkomst 17 maart 2015 
4 Notitie geluidschermen langs bocht buslus Zaanstraat 
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f "Gemeente 
Verslag informatiebijeenkomst Parkweg - Zaanstraat - Hoornsediep O.Z. yjrOttinQGil 

Aan : Alle aanwezigen. 

Van : Joost van Uhm. 

Datum : 27 mei 2015. 

Onderwerp: Informatiebijeenkomst HOV-as West 3° fase, Parkweg - Zaanstraat - Hoornsediep. 

Aanwezigen. 
• 10 bewoners en eigenaren Parkweg en Hoornsediep O.Z. 
• Ate Westra (Adviesbureau WMA). 
• Theo Zaal (Gemeente Groningen). 
• Peter de Wilde (Gemeente Groningen). 
• Joost van Uhm (Gemeente Groningen). 

Inleiding Theo Zaal. 
Wij hebben een aantal mogelijkheden verkend om het geluid, veroorzaakt door de 'buslus', te 
reduceren. Vanavond zal u worden geinformeerd over de resultaten uit dit onderzoek dat Ate Westra 
in opdracht van de gemeente heeft uitgevoerd. 

Na vanavond zal er nog een keer een brief aan de woningeigenaren worden gestuurd, daarin komen de 
door ons voorgestelde maatregelen te staan met de vraag of ze daarvoor in aanmerking willen komen. 
Er zal een collegevoorstel en een raadsvoorstel worden opgesteld waarin uw reacties van vanavond 
worden verwerkt. Tevens zal het verslag van deze avond worden bijgevoegd 

Er zal een verslag van deze bijeenkomst worden gemaakt. Dit verslag zal aan de aanwezigen worden 
gemaild en zal beschikbaar komen op de gemeentelijke website. 
www.groningen.nl/mobiliteit/busbaan-p-r-hoogkerk-hoofdstation-3e-fase 

Vragen en opmerkingen voor de presentatie van Ate Westra. 

Vraag: Hoeveel fietsers maken momenteel gebruik van de kruising Parkweg / Hoornsediep O.Z. en 
hoe is dat tijdens de aanpak van de Ring Zuid? 
Antwoord: Volgens een ruwe schatting maken er nu per etmaal zo'n 5.000 fietsers van de Parkweg 
gebruik en zo'n 7.500 van het Emmaviaduct. Fietsers die vanaf de Parkweg rechtsaf het Hoomsediep 
O.Z. inslaan mogen dat nu doen zonder dat ze groen licht hebben, dit blijft zo. Daar is met het ontwerp 
van de buslus qua zicht ook rekening mee gehouden. Naar verwachting zal het aantal fietsers op deze 
kruising tijdens de aanpak van de Ring Zuid niet substantieel veranderen. 
De prognose voor de fietstunnel die in de toekomst de noord- en zuidzijde van het station met elkaar 
zal verbinden is dat er zo'n 10.000 fietsers per etmaal gebruik van zullen maken. 

' Naschrift. Na deze vergadering is gebleken dat er geen krediet aan de raad hoeft te worden gevraagd. 
Dat maakt een raadsvoorstel overbodig. Daarvoor in de plaats wordt een brief aan de raad geschreven. 
Het is niet zeker of deze brief in de raadscommissie aan de orde komt. Indien dat het geval is zullen 
we u daarover informeren. De raadsbrief wordt aan u gezonden. Als u nog bezwaren heeft tegen de 
door de gemeente voorgestelde maatregelen kunt u die schriftelijk kenbaar maken. Als u dat voor 16 
juni doet, wordt uw reactie aan B&W doorgegeven. Reacties naar: j cost, van. uhm(a),groningen.nl 
of Gemeente Groningen 'Buslus Parkweg' t.a.v. Joost van Uhm, postbus 7081, 9701 JB Groningen. 
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Vraag: Hoe tijdelijk is de buslus? 
Antwoord: Volgens de huidige prognose, waar u ons niet op vast kunt pinnen, kan de HOV-as rond 
2020 oostwaarts naar de zuidzijde van het station worden doorgetrokken. De buslus is dan niet meer 
noodzakelijk. 

Presentatie Ate Westra (Adviesbureau WMA). 
Zie de site voor de presentatie: 

www.groningen.nl/mobiliteit/busbaan-p-r-hoogkerk-hoofdstation-3e-fase 

Samenvattend: 
• De gemeente stelt voor om stiller asfalt op de 'buslus' aan te leggen, uitgezonderd de bocht en 

de aansluiting op het Hoomsediep O.Z. / Emmaviaduct. 
• De gemeente stelt voor om goede kierdichting bij de ramen aan de noordkant aan te brengen 

en een stille mechanische ventilatiekast in alle ruimtes die aan de noordkant grenzen aan te 
brengen. 

Vragen en opmerkingen na de presentatie van Ate Westra. 

Vraag: Sinds de bomen langs het Emmaviaduct zijn gekapt heb ik meer last van geluid. Kan daar geen 
afscherming komen? 
Antwoord: Het is goed mogelijk dat u het verkeer op het Emmaviaduct daardoor beter hoort. De 
effecten van een geluidsscherm op die plek staan echter niet in verhouding tot de kosten. 

Vraag: Is het mogelijk om alleen in de bocht bij de Zaanstraat een afscherming te plaatsen? 
Bijvoorbeeld een houtwal of een scherm? Hier zal veel geluidsoverlast ontstaan omdat de bussen daar 
moeten optrekken (vervolgens tekent een bewoner zijn voorstel voor een geluidsscherm in de bocht). 
Antwoord: Een houtwal zal een zeer beperkt effect hebben, een scherm in de bocht is wel het 
onderzoeken waard. De Zaanstraat zal dan door de komst van het scherm moeten worden afgesloten 
voor verkeer vanaf het Hoomsediep O.Z. ^ 

Vraag: Wat gaat er met de blinde muur aan de noordkant van het pand Hoomsediep O.Z. 24 gebeuren? 
Antwoord: Hoornsediep O.Z. 24 is een kritische woning, daar zal sowieso onderzoek gedaan moeten 
worden. Over het algemeen gebeurd er zelden wat aan blinden muren. Als het geluidsniveau binnenin 
de woning boven de 33 dB uitkomt zullen er maatregelen moeten worden genomen. 

Vraag: Zal dat individueel per woning worden onderzocht? 
Antwoord: Ja, het hangt namelijk ook af van de huidige constructie en staat van onderhoud aan de 
woning. Als bijvoorbeeld de kierdichting al op orde is zal alleen mechanische ventilatie voldoen. 

Vraag: Ik zie dat er alleen maatregelen worden getroffen om het geluidsniveau in de woning te 
beperken. Ik zit graag in mijn tuin, wat gaat er gebeuren om het geluidsniveau daar te reduceren? 
Antwoord: Om het geluid in de tuinen te reduceren zal er een (erg) hoge afscherming langs de tuinen 
moeten worden gerealiseerd. Dit is visueel onaanvaardbaar en dan nog is het effect zeer beperkt. 

Opmerking: De door de gemeente voorgestelde maatregelen zijn mij te beperkt. 

Vraag: Waarom blijven de bussen niet over het huidige traject (Paterswoldseweg - Parkweg) rijden nu 
bekend is dat het stationsgebied zal worden aangepakt? 
Antwoord: Het belangrijkste argument is dat er een goed alternatief voor de auto moet zijn tijdens de 
aanpak van de Ring Zuid. De busbaan moet daarom af zijn voordat er met die werkzaamheden zal 
worden begonnen. De nieuwe busbaan levert tijdwinst op, dit is een voordeel voor zowel de reiziger 

^ Naschrift. Na de vergadering heeft de gemeente de mogelijkheid van een geluidscherm langs de zuidkant van 
de buslus onderzocht. De resultaten zijn in de notitie verwoord. Deze is bij het verslag gevoegd. 
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als de exploitant. Verder komt de bus momenteel vlak langs een basisschool aan de Parkweg, vanuit 
veiligheidsoogpunt is dit ongewenst. 

Vraag: Wanneer is de nieuwe OV-aanbesteding? 
Antwoord: Dit is uitgesteld, mede in verband met de vele wijziglngen in de infrastructuur. Naar 
verwachting is dit in 2018. 

Vraag: Eerst werden we geconfronteerd met de buslus, toen met de extra bussen als gevolg van de 
verplaatsing van de busremise. Nu is bekend geworden dat er in de toekomst minder bussen in het 
centrum zullen gaan rijden. Bovendien lijkt het voor de hand om de busbaan te gebruiken voor de 
route van het station naar Zernike v.v. Wanneer is het genoeg? 
Antwoord: Het OV-bureau heeft op 11 maart aangegeven geen substantiele toename van het 
busverkeer over de HOV-as te verwachten. Als we daar meer informatie over hebben zal het via de 
website worden gecommuniceerd. 

Vraag: In hoeverre is dit nu een gegeven, kunnen wij nog inspreken? 
Antwoord: Als het college- en raadsvoorstel besproken worden kan er worden ingesproken (zie 
opmerking bij voetnoot 1). 

Vraag: Is het mogelijk om de buslus verder naar het oosten op te schuiven waardoor de overlast zal 
afnemen? 
Antwoord: De aanbesteding is al geweest. De vraag is bovendien of het doelmatig is om de buslus 
verder naar het oosten aan te leggen. 

Vraag: Is er een bestemmingsplanwijziging nodig voor de buslus? 
Antwoord: Nee, dit is jaren geleden al aangenomen. Wettelijk gezien zijn er ook geen 
geluidsisolerende maatregelen nodig omdat het een tijdelijke situatie betreft. Vorig jaar is er echter een 
motie aangenomen waarin staat dat onderzocht moet worden hoe de overlast, binnen het budget van 
dit project, te beperken is. Die uitkomsten bespreken we nu. 

Vraag: In welke mate worden de huizen aangepakt? Stel dat enkele bewoners meteen dubbel glas 
willen laten plaatsen, kunnen zij dan daarvoor worden gecompenseerd? 
Antwoord: Het kan zeker effectief zijn om dubbel glas te nemen in combinatie met de maatregelen die 
de gemeente aandraagt. Het is aan de bewoners zelf om te bepalen of het die investering waard is, de 
gemeente zal dat niet (voor een deel) compenseren. 

Vraag: De aanhoudende onzekerheid over veel ontwikkelingen die in de buurt spelen, met name het 
stationsgebied en eventuele sloop van huizen aan de Parkweg, maakt het niet waarschijnlijk dat 
bewoners bereid zijn om extra te investeren. Is het wellicht een optie om bewoners schadeloos te 
stellen voor de kosten voor extra isolatie als biimen afzienbare tijd blijkt dat hun woning gesloopt gaat 
worden? Op deze manier creeer je achterstallig onderhoud. Het lijkt wel op een uitrookbeleid van de 
gemeente 
Antwoord: Wij zullen aan de wethouder voorleggen dat het gewenst is dat er snel duidelijkheid komt. 
Dat kunnen wij als ambtenaren niet geven. 

Vraag: Gaat de aanleg van de buslus wel in afstemming met de werkzaamheden aan het 
Herewegviaduct? Anders kunnen wij straks het centrum niet meer in. 
Antwoord: Afstemming gaat via Groningen Bereikbaar. Zij komen binnenkort met een nieuwe flyer 
met daarop alle werkzaamheden, speciaal voor de Rivierenbuurt. 

Vraag: Er komt dus sowieso stil asfah? 
Antwoord: Dat is inderdaad het voorstel. 
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Vraag: Komen er snelheidsbeperkende maatregelen op de HOV-as? 
Antwoord: Nee, wel is er een maximumsnelheid van 50 km/h. 

Opmerking: Op dinsdag 16 juni is er van 16:00 uur tot 21:00 uur een informatiemarkt "optimalisatie 
scope Groningen Spoorzone" in de Puddingfabriek (Viaductstraat 3-4). Deze informatiemarkt gaat 
vooral over wat er met de PostNL-locatie gaat gebeuren, maar u kunt hier ook terecht voor andere 
vragen over het project. 

De bewoners geven nogmaals aan dat hun ergemis niet alleen te maken heeft met de busbaan maar dat 
er veel meer aan de hand is: 

• Er wonen erg veel studenten in de wijk. 
• Vrachtwagens van PostNL maken veel gebruik van de Parkweg. 
• De kap van de bomen langs het Emmaviaduct kwam onverwacht. 
• Er zijn onzekerheden met betrekking tot het project stationsgebied. 
• Het onderzoek naar de mogelijke verplaatsing van Martiniplaza naar het stationsgebied. 
• De extra bussen over de HOV-as als gevolg van de verplaatsing van de busremise. 

Conclusies. 
• Aanwezigen ontvangen via de mail een verslag van deze bijeenkomst. 

De gegeven presentaties en het verslag komen op de gemeentelijke website beschikbaar. 
www.groningen.nl/mobiliteit/busbaan-p-r-hoogkerk-hoofdstation-3e-fase 

• De hierboven genoemde zorgen van de bewoners worden gedeeld met wethouder De Rook, 
evenals de wens dat de wethouder aanwezig is bij een toekomstige bijeenkomst. 

• Aanwezigen zien graag een actievere manier van communicatie van de diverse projecten 
vanuit de gemeente. 

Afsluiting. 

Wanneer er verdere vragen zijn kan er contact worden opgenomen worden met de gemeente 
Groningen. 

Contactgegevens. 

Theo Zaal 
Projectleider 
050 367 8286 
theo.zaal@groningen.nl 

Joost van Uhm 
Assistent projectleider 
050 367 8605 
joost.van.uhm@groningen.nl 
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S Gemeente 
Verslag informatiebijeenkomstParkweg- Zaanstraat- Hoomsediep O.Z. y j r O H i n ^ G f } 

Aan : Alle aanwezigen. 

Van : Joost van Uhm. 

Datum : 11 maart 2015. 

Onderwerp: Informatiebijeenkomst HOV-as West 3̂  fase, Parkweg - Zaanstraat - Hoomsediep. 

Aanwezigen. 
• 13 bewoners Parkweg en Hoomsediep O.Z. 
• Erwin Stoker (OV-bureau Groningen Drenthe). 
• Ate Westra (Adviesbureau WMA). 
• Anita Schrage (Qbuzz). 
• Theo Zaal (Gemeente Groningen). 
• Peter de Wilde (Gemeente Groningen). 
• Henk Jan de Noord (Gemeente Groningen). 
• Joost van Uhm (Gemeente Groningen). 

Inleiding Theo Zaal. 
Aanleiding van deze bijeenkomst de verhuizing van de busremise naar de Peizerweg waardoor meer 
bussen van de HOV-as West gebruik zullen gaan maken. Er zal een verslag van deze bijeenkomst 
worden gemaakt. Dit verslag zal aan de aanwezigen worden gemaild en zal beschikbaar komen op de 
gemeentelijke website. 

Presentaties Erwin Stoker (OV-bureau Groningen Drenthe) en Ate Westra (Adviesbureau 
WMA). 
Zie de site voor de presentaties: 

www.groningen.nl/mobiliteit/busbaan-p-r-hoogkerk-hoofdstation-3e-fase 

Vragen en opmerkingen. 
Opmerking: De bussen komen twee keer langs, eerst in zuidelijke richting over de lus, dan over het 
viaduct richting het station en vice versa. De weergegeven getallen kloppen niet en moeten verdubbeld 
worden. 
Antwoord: Dit is wel degelijk verdisconteerd in de berekeningen. Ook het optrekken en afremmen van 
de bussen zitten in het onderzoek verwerkt. Ondanks dat het een tijdelijke situatie betreft is er 
systematiek toegepast die ervanuit gaat dat de buslus een permanente weg betreft. Als er van een 
tijdelijke weg was uitgegaan hoeven er helemaal geen maatregelen te worden genomen. 
Vraag: Er wordt gezegd dat de opiossing met de buslus een tijdelijke situatie is, in de toekomst zullen 
de bussen over de HOV-as doorrijden naar het station. Hoe tijdelijk is tijdelijk? 
Antwoord: Er is een besiuit genomen over de aanleg van een bustunnel onder het station. De huidige 
schatting is dat deze in 2019 in gebruik genomen kan worden, maar deze datum is nu niet vast te 
pinnen. 

Vraag: Is het mogelijk dat de bussen tijdens de herinrichting van de Ring Zuid van de Parkweg 
gebruik gaan maken? 
Antwoord: Dit ligt niet voor de hand. 

Vraag: Is het denkbaar dat er in de toekomst nog veel meer bussen over de HOV-as West gaan rijden? 
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Antwoord: Nee, veruit het grootste gedeelte van het busverkeer van en naar het westen gaat nu al via 
de HOV-as. Er zijn schommelingen in de aantallen mogelijk, maar deze zullen beperkt zijn. 

Vraag: Wanneer is de volgende aanbesteding van het busvervoer? 
Antwoord: Het huidige contract loopt in december 2017 af Dit is met twee jaar verlengd tot december 
2019. Op dit moment loopt er bezwaar tegen deze verlenging. 

Vraag: Zijn elektrische bussen een optie? 
Antwoord: Er komt een proef met twee elektrische bussen in de stad. Op dit moment is het technisch 
nog onmogelijk om elektrische bussen op buslijnen buiten de stad in te zetten. De huidige bussen 
voldoen aan de zeer schone Euro 6 emissienorm. 

Vraag: Hoe komt u aan het getal van 400 taxi's die van de busbaan gebruik zullen gaan maken? 
Antwoord: Deze hele mime schatting is voor de zekerheid meegenomen in de berekeningen, voor het 
geval er ook taxi's over de busbaan gaan rijden. 

Vraag: De nieuwe Ring Zuid krijgt minder op- en afritten, onder andere die op de Hereweg 
verdwijnen. Wat zijn de gevolgen voor de dienstregeling? 
Antwoord: Er zijn vrijwel geen gevolgen voor de dienstregeling. Momenteel maakt er slechts een lijn 
gebruik van de oprit op de Hereweg, namelijk lijn 315 bij vertrek uit Groningen. Hier zal een 
opiossing voor gevonden moeten worden. 

Vraag: Hoe zit het met de voorrangssituatie voor fietsers en bussen bij de aansluiting van de buslus op 
het viaduct? Staan er dan niet veel wachtende bussen met draaiende motor te wachten? 
Antwoord: De fietsers behouden voorrang. Volgens berekeningen die uitgaan van de ochtend- en 
avondspits is de huidige situatie qua doorstroming slechter dan de toekomstige situatie. De stoplichten 
aan de Parkweg staan genoeg op rood om bussen te laten invoegen. Het is echter niet te voorkomen 
dat er soms enkele bussen staan te wachten. 

Vraag: De populieren langs het viaduct zijn gekapt. Waarom? En komen daar nieuwe bomen voor 
terug? 
Antwoord: De bomen zijn gekapt vanwege de keerwand die voor de busbaan nodig is en de slechte 
staat van de bomen. Zie voor meer informatie de Boom Effect Analyse Koeriersterweg Hoofdstation 
HOV brug busbaan fase 3 die als bijiage bij het raadsvoorstel Krediet HOV-as West 3̂  fase is 
gevoegd. In het bestek zijn nieuwe bomen opgenomen en er is een groenplan gemaakt. 

Vraag: Krijgen we te maken met heiwerkzaamheden bij de aanleg van de HOV-as West 3' fase? 
Antwoord: Nee, de palen voor de brug over het Hoomsediep zullen in de grond worden geschroefd. 

De bewoners geven aan dat hun ergemis niet alleen te maken heeft met de busbaan maar dat er veel 
meer aan de hand is: 

• Er wonen erg veel studenten in de wijk. 
• Vrachtwagens van PostNL maken veel gebruik van de Parkweg. 
• De kap van de bomen langs het Emmaviaduct kwam onverwacht. 
• Er zijn onzekerheden met betrekking tot het project stationsgebied. 
• Het onderzoek naar de mogelijke verplaatsing van Martiniplaza naar het stationsgebied. 
• De extra bussen over de HOV-as als gevolg van de verplaatsing van de busremise. 
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Conclusies. 
• Aanwezigen ontvangen via de mail een verslag van deze bijeenkomst. 

De gegeven presentaties, de contraexpertise van Royal HaskoningDHV met betrekking tot het 
verkeerskundig ontwerp en het raadsvoorstel met bijbehorende bijiagen (waaronder de Boom 
Effect Analyse) evenals het verslag komen op de gemeentelijke website beschikbaar. 

www.groningen.nVmobiliteit/busbaan-p-r-hoogkerk-hoofdstation-3e-fase 

• De hierboven genoemde zorgen van de bewoners worden gedeeld met wethouder De Rook, 
evenals de wens dat de wethouder aanwezig is bij een toekomstige bijeenkomst. Een 
bijeenkomst in het kader van het stationsgebied ligt dan voor de hand. 

• Aanwezigen zien graag een actievere manier van communicatie van de diverse projecten 
vanuit de gemeente. 

Geluids isolatie. 
Als u in aanmerking wil komen voor geluidsisolerende maatregelen dient u zich uiteriijk 30 april 
2015, bij voorkeur via email, te melden bij: 

Joost van Uhm 
Afdeling Projectmanagement 
Postbus 7081 
9701 JB 
Groningen 
050 367 8605 
joost. van. uhm@groningen.nl 

De aanmeldingen zullen worden beoordeeld door de gemeente. Iedere aanmelder krijgt bericht of hij 
in aanmerking komt voor isolerende maatregelen. Indien dat het geval is zal een voorstel door de 
gemeente worden gedaan. 

A&luiting. 

Wanneer er verdere vragen zijn kan er contact worden opgenomen worden met de gemeente 
Groningen. 

Contactgegevens. 

Theo Zaal 
Projectleider 
050 367 8286 
theo.zaal@groningen.nl 

Joost van Uhm 
Assistent projectleider 
050 367 8605 
joost. van. uhm@groiiingen. nl 
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Notitie geluidscherm langs bocht buslus Zaanstraat 
Gemeente Groningen 
3juni2015 

Inleiding 
In het kader van de HOV-as West wordt de busbaan ter hoogte van de Paterswoldseweg 
doorgetrokken richting de Zaanstraat. Ter hoogte van de Zaanstraat sluit de busbaan aan op de af- en 
oprit van het Emmaviaduct. Om het geluid van de bussen zoveel mogelijk te beperken, is voorgesteld 
om een geluidscherm naast de bocht bij de Zaanstraat te realiseren. In onderstaande afbeelding is dit 
weergegeven. 

Figuur 1. 
Locatie geluidscfierm Hoog 3 m. Lang 23 m. 

Reactie 
Verkeerskundig heeft voorgestelde opiossing tot gevolg dat de Zaanstraat wordt afgesloten van het 
Emmaviaduct. Dit betekent dat de woningen aan de Zaanstraat en het P&R-terrein niet meer vanaf 
deze zijde bereikbaar zijn. Deze bestemmingen worden dan via de Spaamestraat ontsloten. De 
Spaarnestraat is een smalle, typisch 30 km/h woonstraat, die aansluit op de Parkweg. De Spaamestraat 
is ca. 6m breed. Aan een zijde wordt momenteel geparkeerd waardoor een rijloper overblijft van ca. 4 
meter. Dit is te smal voor twee personenauto's om elkaar te passeren. In de huidige situatie levert dit 
geen problemen op, omdat het verkeersaanbod zeer beperkt is. Als het verkeer van en naar het P&R-
terrein hier aan toegevoegd wordt, heeft het de voorkeur om in de Spaamestraat aan beide zij den een 
parkeerverbod in te stellen om opstoppingen te voorkomen. Gelet op de hoge parkeerdmk in deze 
omgeving, zal dit de nodige discussie opleveren. Daamaast betekent deze maatregel een toename van 
verkeer in de Parkweg, terwijl dat verkeer in de huidige situatie rechtstreeks op de hoofdstmctuur 
(Emmaviaduct) aansluit. 

Tot slot is het scherm doorgetrokken tot aan de groenstrook naast de busbaan. Hierdoor is het fiets-/ 
voetpad langs de busbaan niet meer bereikbaar. Het geluidsscherm moet daarom aan de noordzijde 
ingekort worden. Dit betekent dan weer minder geluidsreductie. 

Ruimtelijk 
Op dit moment wordt onderzoek gedaan naar de ontsluiting van het Stationsgebied Zuid waarin in de 
toekomst mogelijk een busstation aan de zuidzijde van het treinstation ligt. Dit onderzoek is nog niet 
afgerond maar kan consequenties hebben voor de Zaanstraat e.o. 
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In dat kader ligt het niet in de rede nu een scherm te plaatsen die de Zaanstraat afsluit. Eerst zal er 
meer duidelijkheid moeten komen over de invulling van het stationsgebied. 
Daarnaast heeft het afsluiten van de straat met een geluidsscherm een averechts effect op de 
aantrekkelijkheid van het gebied: het scherm wordt 3 meter hoog en 23 meter lang. We proberen zo 
veel mogelijk grote muren en schermen in de openbare ruimte te vermijden aangezien deze vaak 
sociaal onveilige situaties opievert. 

Conclusie 
Op basis van bovenstaande argumenten wordt negatief geadviseerd op het plaatsen van een 
geluidscherm zoals afgebeeld in figuur 1. Zowel verkeerskundig als ruimtelijk is deze situatie 
ongewenst. 
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Geachte leden van de raad,      Groningen, 16-9-2015  

 

De komende vijf jaar zitten wij opgesloten in ons huis, de kieren van de achtergevel zijn 

gedicht door de gemeente, binnen staan stille ventilatiekasten en fijn stof filters. Deuren 

en ramen kunnen beter niet meer open, niet alleen om het geluid van 800 bussen 

iedere dag wat buiten te houden maar ook om hun roet, hun fijn stof, niet binnen te 

laten komen. Onze kinderen van 3 en 5 jaar slapen aan deze achterkant van het huis 

met de ramen van nu af aan potdicht.  

 

Onze serre ligt aan onze tuin, ook aan de achterkant van ons huis en zoals ieder ander 

mens in Nederland wachten we, ieder jaar weer, na een lange, saaie winter op dat ene 

moment waarop de tuindeuren weer open kunnen en de kinderen de tuin in rennen, 

fietsen, steppen, spelen, de zon op het gezicht. ‘Ga maar lekker even naar buiten, dat is 

goed voor je.’  

Maar van nu af aan is dat niet meer. 

 

‘We gaan investeren in dubbel glas aan deze kant van het huis. Los van het feit dat dit 

geluidswerend zal zijn is het goed voor het milieu’, zeiden we tegen elkaar. Maar 

investeren in dubbel glas in een woning waarvan de gemeente, al jaren lang, nog niet 

zeker weet of ze het willen slopen of niet is een lastige zaak. 

We zitten letterlijk en figuurlijk opgesloten in ons huis. 

 

Nou hebben we een ontzettend fijn huis, groot genoeg en heerlijk om in te leven.  Is 

het nou zo erg om de komende vijf jaar binnen te leven in zo’n heerlijk huis? (hopend 

op dat het inderdaad een tijdelijke oplossing is deze HOV-as)  

Het zou na 10 jaar wel her en der wat opgeknapt moeten worden, zoals ieder ander 

huis om de paar jaar een onderhoudsbeurt nodig heeft, maar blijft dit blok bestaan? 

Gaan we nog investeren in ons geluk binnenshuis wanneer dit huis wellicht over 2 jaar 

gesloopt gaat worden. 

We zitten opgesloten in een, beetje bij beetje, steeds meer vervallen huis. 

 

9 jaar geleden zijn we, mijn partner en ik, aan de Parkweg komen wonen, een woning in 

een straat met toen al ruim de 15% studentennorm overschreden. ‘Geen enkel 

probleem, we wonen in een studentenstad en meer zal er dus niet bijkomen.’ Inmiddels 

hebben de 2 woningen naast ons een vergunning gekregen tot studentenbewoning en 

staat er een woning verderop een pand met 8 nieuwe studio’s voor studenten. 

Maar we konden naar buiten en genoten van ons huis. 

 

Wij wonen graag in Groningen maar gaat de gemeente nu niet te ver? 

Hebben wij, inwoners van deze mooie stad, niet het recht om fijn en veilig te mogen 

wonen? 

Hebben wij als huiseigenaren niet het recht te weten welke plannen de gemeente heeft 

met ons huis in de toekomst? 
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Zet elektrische bussen in op deze HOV-as, geluidsarm, roet-vrij en daarmee erg goed 

voor het milieu.  

En maak voort met de toekomstplannen in het stationsgebied zuid-zijde.  

Geef ONS weer een toekomst. 

 

Eva Wortmann 

Parkweg 97 
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f ' Gemeente 
Onderwerp Informatievoortgangplanvorming ^ i r O n F M C f G n 

stadsdeelontsluiting Oosterhamrikzone ^ 

Steiier G. Lieffering 

De leden van de raad van de gemeente Groningen 
te 
GRONINGEN 

Telefoon (050) 8728 Bijlage(n) - Ons kenmerk 5071970 

Datum 2 5 JUN 2015 Uw brief van - Uw kenmerk -

Geachte heer, mevrouw. 

Met deze brief informeren we u over de voortgang in de planvorming voor een nieuwe 
auto verbinding door de Oosterhamrikzone. 
In 2013 hebben we u de Routekaart Oosterhamrikzone gepresenteerd en hebben we 
onderzoek laten verrichten naar de bereikbaarheid van het UMCG en het oostelijk deel van de 
binnenstad. De uitkomsten van de bereikbaarheidsstudie zijn zorgwekkend. De opiossing van 
dit vraagstuk ligt volgens het onderzoek in een nieuwe autoverbinding via de 
Oosterhamrikzone. We hebben u hierover geinformeerd in onze brief van 18 September 2013 
(kenmerk R013.3878327)'. 

In die periode ging ook de 'Planstudie Vervanging Gerrit Krolbrug' van start naar de aanpak 
van de versleten Gerrit Krolbrug die medio 2019 moet zijn vervangen. Voor deze studie is 
Rijkswaterstaat de opdrachtgever en de provincie de opdrachtnemer. De vervanging vindt 
plaats als onderdeel van de opwaardering van de nationale hoofdvaarweg Lemmer-Delfzijl. 
Bruggen moeten daartoe worden verbreed en worden verhoogd om doorgang te bieden aan 
vierlaagscontainervaart. Dit betreft ook de fietsbruggen aan weerszijden van de Gerrit 
Krolbrug. 

Voor ons was dit de aanleiding om de resultaten van de studie 'Bereikbaarheid UMCG' onder 
de aandacht van het Rijk en de provincie te brengen. Op grond daarvan zijn op 3 februari 
2014 de regiodirecteur van RWS en de portefeuillehouders verkeer en vervoer van de 
gemeente en de provincie een scope-uitbreiding van het onderzoeksgebied overeengekomen. 
Behalve een mogelijke vervanging op de huidige locatie/verbinding tussen de Oostelijke 
Ringweg en binnenstad-noordoost via de Korreweg, wordt ook gekeken naar alternatieven 
voor een nieuwe verbinding via de Oosterhamrikzone. 

Onze aanpak bij de planvorming voor de vervanging van de Gerrit Krolbrug en de studie naar 
de mogelijkheden van een nieuwe multimodale verbinding door de Oosterhamrikzone, 

' http://gemeente.groniiigen.nyro/wijkprojecten/routekaart-oosterharnrikzone/raa(lsbrief-inzake-routekaart-oosterhar^ 
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hebben we u toegelicht in de projectofferte die u per brief (16 juli 2014, kenmerk 4487756) is 
toegezonden. 

Op 27 oktober 2014 heeft u een presentatie gehad over de eerste resultaten. Dit traject gaat 
binnenkort een volgende fase in. Vandaar dat we u op de hoogte willen brengen van onze 
vorderingen. 

We hebben de resultaten van de studies ook gedeeld met een klankbordgroep van 
belanghebbenden en via openbare inloopbijeenkomsten met de bewoners van de wijken. 
Daaruit hebben we geconcludeerd dat het vroegtijdig informeren en betrekken van bewoners 
ook zijn prijs heeft. Het tempo van het planproces wordt tot dusver bepaald door de urgentie 
van maatregelen voor de Gerrit Krolbrug. Dat vraagstuk is minder complex dan een 
herstructurering van de Oosterhamrikzone met als aangrijpingspunt de inpassing van een 
autoverbinding. Daardoor zijn de analyse en de voorstellen vooral verkeerskundig van aard. 
Om die reden is tot dusver nog onvoldoende ruimte geweest om de effecten op de 
leefbaarheid en ontwikkelingskansen van de aangrenzende woonwijken te belichten en te 
verwerken. Het is ons echter volstrekt duidelijk, dat deze aspecten en de daarbij levende 
wensen vanuit de omgeving nadrukkelijk meegenomen moeten worden in het vervolgtraject. 
Alleen dan kunnen we tot een goede afweging komen. Daarover hebben we dan ook 
afspraken gemaakt met de direct betrokken bewonersorganisaties. 

Bereikbaarheid 
Het UMCG is de grootste werkgever van Noord Nederland. Het UMCG heeft jaarlijks 1 a 1,5 
miljoen bezoekers en werken er dagelijks 11.000 mensen. Een goede bereikbaarheid van deze 
stedelijke dynamo is van groot belang. In 2013 is in opdracht van de gemeente en het UMCG 
een bereikbaarheidsstudie uitgevoerd door Goudappel Coffeng. Onderzocht is wat een 
intensivering van activiteiten (uitbreiding UMCG Noord) voor gevolgen heeft op de 
bereikbaarheid van het UMCG. De uitkomsten geven reden tot zorg: een forse toename van 
de verkeersdruk in het omliggende gebied. Ook de zuidelijke ontsluiting via de Petrus 
Campersingel en de Europaweg wordt extra belast. Maatregelen op de korte termijn bieden 
weliswaar enig soelaas, maar zijn onvoldoende om op lange termijn de bereikbaarheid van het 
UMCG (Noord), of ruimer, het noordoostelijk deel van de binnenstad te garanderen. Zoals 
bekend is ook aan de zuidzijde sprake van een bereikbaarheidsvraagstuk. 

De onderzoekers concluderen dat pas op langere termijn sprake is van een robuuste 
bereikbaarheid van het UMCG als een (directe) (auto)verbinding vanaf de oostelijke ringweg 
tot stand komt. Zij adviseren de verbinding via de Oosterhamrikzone te leiden. Met deze 
verbinding zouden diverse modaliteiten (OV, auto en fiets) kunnen worden gecombineerd. 
Deze opiossing zou de mogelljkheid bieden om de huidige - nu als onveilig ervaren -
Korreweg te ontlasten. In dat geval zou volstaan kunnen worden met uitsluitend een 
fietsbrug. Het betreft immers een van de drukste fietsroute van de stad, met dagelijks 15.000 
fietsers. In onze Fietsstrategie 2015-2025 is de herinrichting van de Korreweg tot fietsstraat 
aangemerkt als kompasproject. Ook vanuit de bewoners van Beijum, de Hunze en de 
Korrewegbuurt wordt aangedrongen op een dergelijke opiossing. 

Niets doen aan de autobereikbaarheid is dus gezien de effecten op de omliggende buurten wat 
ons betreft geen optie en staat bovendien haaks op ons beleid voor de fietsveiligheid op een 
van onze belangrijkste fietsverbindingen in de stad. 
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De samenhang tussen de vervanging van de Gerrit Krolbrug en de bereikbaarheid van het 
oostelijk deel van de binnenstad is door ons onder de aandacht van het Rijk en de provincie 
gebracht en heeft geleid tot een scopeverbreding van de planstudie voor de Gerrit Krolbrug. 
Deze samenhang betreft naar onze mening de financiering, de knelpunten op de 
hoofdfietsverbinding via de Korreweg, de ontwikkelingen in het oostelijk deel van de 
binnenstad (w.o. Healthy Ageing Campus, Ebbingekwartier) en de bereikbaarheid van het 
UMCG. In de ontwikkelagenda voor de stad is dit onderwerp en de noodzaak voor 
maatregelen expliciet vermeld. 

De resultaten tot dusver 
In de Planstudie Vervanging Gerrit Krolbrug wordt, zoals aangegeven in onze CoUegebrief 
van 16 juli 2014, uitgegaan van twee sporen: 
• Spoor A: vervanging van de Gerrit Krolbrug met behoud van de huidige functionaliteit 

(w.o. volwaardige autoverbinding) 
• Spoor B: alternatieve auto ontsluiting via de Oosterhamrikzone en beperkte functionaliteit 

voor de nieuwe Gerrit Krolbrug (ruimte voor de fiets, auto te gast). 

Spoor A 
De diversiteit aan varianten is wat spoor A betreft (de Gerrit Krolbrug) teruggebracht tot een 
voorkeursvariant: een 4m hoge brug (nu 2,5m) en 1 of 2 fietsbruggen van 9,1 m hoog (nu 
7,2m). Ruimtelijk gezien is dit het maximum model wat inpasbaar is. Een brug van 9,1 meter 
hoog voor auto's vinden wij hier niet acceptabel. Dat betekent wel dat de nieuwe Gerrit 
Krolbrug te maken krijgt met brugopeningen, waardoor hij onvoldoende capaciteit krijgt om 
de functie van een stadsdeelontsluiting te vervullen. Daaruit hebben we de conclusie 
getrokken dat de Korreweg geen volwaardig alternatief (meer) is voor het (auto) 
bereikbaarheidsvraagstuk van dit deel van de stad. 

In September ligt de voorkeursvariant van Spoor A ter besluitvorming voor aan het bestuurlijk 
overleg tussen RWS, provincie Groningen en gemeente Groningen. 

Spoor B 
In spoor B worden de mogelijkheden verkend voor een nieuwe autoverbinding door de 
Oosterhamrikzone. Een autoverbinding sluit ook naadloos aan bij de recentelijk vastgestelde 
fietsstrategie waarin een herinrichting van de Korreweg tot fietsstraat in het vooruitzicht 
wordt gesteld. Een alternatieve auto ontsluiting is niet alleen een belangrijk gegeven voor een 
succesvoUe realisatie van de Korreweg als fietsstraat, maar ook voor de bereikbaarheid van 
het oostelijk deel van de binnenstad. 

Met de studie voor spoor B zijn we minder ver dan spoor A. Dit komt vanwege de 
complexiteit van spoor A en de reikwijdte van de maatregelen die hiermee annex zijn. Op dit 
moment liggen drie kansrijke varianten voor. Dit tussenresultaat hebben we gecommuniceerd 
naar de omgeving en belanghebbenden. Op 21 mei j l . is een openbare informatiebijeenkomst 
gehouden in het Oosterparkheem in de Oosterparkwijk. In dat verband zijn ook alternatieve 
inzichten aangedragen. Deze betrekken we bij het vervolg. De uitkomsten zullen ook worden 
uitgewisseld in het voornoemde bestuurlijke overleg in September. We hopen u eind dit jaar 
een voorkeursvariant te kunnen presenteren. 

Bestuurlijk overleg 
Wij hebben ons met de scopeverbreding van de Planstudie vervanging Gerrit Krolbrug gericht 
op het verkrijgen van een optimale opiossing voor het stedelijke bereikbaarheidsvraagstuk. De 
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uitwisseling van de autoverkeersfunctie tussen de Korreweg en de Oosterhamrikzone zou de 
financiele haalbaarheid van de gewenste verbinding naderbij kunnen brengen. 
Het toestaan van een beperkte functionaliteit (langzaam verkeer) van de nieuwe Gerrit 
Krolbrug levert immers een besparing op die in onze ogen ten goede zou moeten komen aan 
de financiering van de nieuwe multimodale ontsluiting via de Oosterhamrikzone. Op dit 
onderdeel heeft onze inzet en die van de provincie richting het rijk uiteindelijk geen resultaat 
opgeleverd. Het rijk stelt zich op het standpunt dat besparingen binnen het programma voor 
de vaarweg Lemmer- Delfzijl ten goede moeten komen aan tekorten binnen datzelfde 
programma. Daarmee wordt de opgave voor een autoverbinding, die in onze ogen 
noodzakelijk is voor de ontwikkeling en bereikbaarheid van belangrijke stedelijke 'dynamo's, 
een regionale verantwoordelijkheid van provincie en gemeente. Dus ook de financiering 
ervan. De focus van het Rijk richt zich nu dus op Spoor A. 

Dat betekent ook, dat we onze ambities voor de multimodale ontsluiting via de 
Oosterhamrikzone moeten bij stellen. In de presentatie die u in oktober 2014 heeft gehad, was 
nog sprake van diverse varianten ter vervanging van de huidige Oosterhamrikbaanbrug 
('busbaanbrug'). Gezien de kosten die gepaard gaan met een inpassing van de autoverbinding 
in de Oosterhamrikzone, is nu het uitgangspunt dat de huidige busbaanbrug in stand blijft, 
maar dan met medegebruik van de auto. Onderzoek naar de voorwaarden daarvoor vindt 
momenteel plaats. Een wens vanuit de omgeving, en van ons (zie Fietsstrategie) is een 
fietsverbinding tussen Kardinge en de binnenstad. We zullen bekijken of eventuele 
aanpassingen van de huidige busbaanbrug voor de menging van autoverkeer met het 
busverkeer ook kansen biedt voor de fiets. 

Het proces 
De opwaardering van een vervangingsvraagstuk (spoor A) naar een verbindingsvraagstuk op 
stedelijk niveau (spoor B), vergroot de kring van belanghebbenden aanzienlijk. Het betreft 
hier niet alleen de Korrewegwijk en de Oosterparkwijk, maar het raakt ook direct de belangen 
van de verder gelegen stadswijken Lewenborg en Beijum. En ook die van ondernemingen in 
de binnenstad en specifieke belangengroepen. Om deze belanghebbenden zo goed mogelijk 
bij het proces te betrekken, is onder regie van de provincie een breed samengestelde 
klankbordgroep van belanghebbenden ingesteld, waaronder alle bewonersorganisaties in het 
(noord)oostelijk deel van de stad zitting nemen. Zo kan worden meegedacht over het 
verbindingsvraagstuk en de uitwerking van oplossingen. Pas nadat resultaten in de 
klankbordgroep en het bestuurlijk overleg zijn besproken, worden deze breder neergelegd in 
de vorm van informatiebijeenkomsten die voor iedereen open staan en waarin commentaren 
worden opgehaald. Deze commentaren worden weer betrokken bij de vervolgstappen. 

De openbare inloopbijeenkomsten zijn gehouden op 25 november 2013, 16 december 2014 en 
21 mei 2015. 
Met deze werkwijze hebben we, ondanks het stedelijke niveau van de opgave, een brede kring 
van belanghebbenden in een vroegtijdig stadium weten te betrekken bij dit proces. We hebben 
daarbij vast kunnen stellen, dat dit proces ook aan verandering onderhevig is. Dat proberen 
we ook zo veel als mogelijk uit te dragen naar de direct betrokkenen. 

Bestuurlijk wordt dit proces aangestuurd door een bestuurlijk overleg bestaande uit de 
regionale directeur netwerkmanagement Rijkswaterstaat Noord-Nederland en de 
portefeuillehouders Verkeer en Vervoer van de provincie en de gemeente. 
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Participatie 
Hoewel bewoners op diverse niveaus en momenten worden betrokken, voelt niet iedere 
organisatie zich voldoende gehoord. Vroegtijdige betrokkenheid heeft dan ook de prijs van 
onzekerheid over het resultaat. Dat geldt vooral daar waar ingrijpende maatregelen in de 
directe woonsituatie worden voorgesteld, vooral in de Oosterhamrikzone. U heeft daarover 
recentelijk ook een open brief ontvangen van de bewonersorganisaties aldaar. Naar onze 
mening is de betrokkenheid maximaal ondanks het schaalniveau van het vraagstuk en de 
opiossing er van. Bewonersorganisaties zijn vanaf het begin bij de planvorming betrokken, 
maar binnen deze groep van organisaties lopen de belangen en opvattingen niet altijd parallel. 

Tot dusver ligt er nog niets vast. Over de uitkomsten van de bereikbaarheidsstudie UMCG en 
de daarin voorgestelde opiossing is door ons nog geen standpunt ingenomen. Wel is 
onderzocht hoe een autoverbinding door de Oosterhamrikzone ingepast kan worden. In de 
Routekaart Oosterhamrikzone van 2013 hebben we dit al aangekondigd en gecommuniceerd 
met de wijken. Er is een drietal realistische verkeersvarianten gepresenteerd, maar is er nog 
geen bestuurlijke voorkeursvariant voor de Oosterhamrikzone. Daarover zijn betrokkenen 
geconsulteerd en over de resultaten daarvan buigen we ons in de komende periode. Wij willen 
de opvattingen van de bewoners vooraf meenemen in ons definitieve voorstel. Dat ten tijde 
van de consultatie nog niet alle aspecten geheel zijn uitgewerkt is een gevolg van deze inzet. 

Het is echter onvermijdelijk om in een dergelijk traject met impact op stedelijk niveau 
gemeentelijke kaders te formuleren. In de routekaart Oosterhamrikzone die we met u hebben 
besproken in de raadsvergadering van 19 november 2013 (zie ook onze brief van 11 juni 2013 
kenmerk R013.3939972),in onze hierboven aangehaalde brief van 16 juli 2014 en ook later 
bij onze presentatie aan u van de tussenresultaten van de planstudie Vervanging Gerrit 
Krolbrug in oktober 2014, hebben wij aangegeven wat deze kaders wat ons college betreft 
zijn. Binnen deze stedelijke kaders vinden wij het van belang bewoners zeggenschap te geven 
over de invulling hiervan. Hierop is het huidige traject van consultatie gericht. 

We hebben 15 juni j l . een gesprek gehad met de direct betrokken bewonersorganisaties in de 
Oosterhamrikzone over de wijze waarop dat het best vorm kan krijgen in het vervolg van dit 
proces. Daarin hebben we afgesproken, dat ook de door hen aangedragen variant als een 
volwaardige variant wordt meegenomen. Deze variant gaat uit van een beperkte verruiming 
van de openstelling van de busbaanbrug met bestemmingsvrachtverkeer en fietsers. Daaraan 
gekoppeld worden betere voorzieningen voor de fiets bij P&R Kardinge en in de toekomst 
mogelijk een P&R functie voor de Simmerenlocatie aan de Ulgersmaweg. Voor deze 
vervolgfase gedurende de tweede helft van 2015, zullen we in samenspraak met de 
betreffende organisaties een procesaanpak opstellen. 

Het vervolg 
De gevoelens die bij sommige betrokkenen leven hebben ook te maken met het straffe tempo 
waarop de studies verlopen. Richtinggevend bij Rijkswaterstaat is daarbij de slechte staat 
waarin de Gerrit Krolbrug verkeert. De frequente storingen veroorzziken veel hinder voor 
zowel scheepvaart als het wegverkeer. Uit de omgeving en de kring van regelmatige 
gebruikers wordt dan ook aangedrongen op snel handelen. 
De ontkoppeling van het verbindingsvraagstuk en de programmering van de maatregelen voor 
de vaarweg Lemmer-Delfzijl biedt wat betreft de aanpak van de variantenstudie voor de 
Oosterhamrikzone wat meer ruimte. Ook voor overleg met direct betrokkenen. 
Rijkswaterstaat kan zich immers concentreren op het vraagstuk van de Gerrit Krolbrug. We 
gaan wat dit betreft positief gestemd de volgende fase in. Daarin zal naast de verkeerskundige 
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aspecten, waarop het accent tot dusver heeft gelegen, ook de ruimtelijke kwaliteit en de 
kansen voor verbetering van de woon- en werkomgeving verder in beeld worden gebracht. 

Het resultaat hopen we u eind dit jaar in de vorm van een voorkeursvariant te kunnen 
voorleggen. Daaraan voorafgaand zullen we u op de hoogte brengen van de voorkeursvariant 
voor de Gerrit Krolbrug. 

We hopen u hiermee voldoende te hebben geinformeerd. 

Met vriendelijke groet, 
burgfiBieSsTerenw^houders van Groningen, 

de burgemeestera 
Peter den Oudst ;n 

de Secretaris, 
Peter Teesink 


